
بابت ۱۵ بورسیه ایران هیچ مبلغی پرداخت نشده است 

IOC دریافتی »صفر« ایران از
کمیته ملی المپیک بابت ۱۵ ورزشکاری که از دو سال پیش بورسیه کمیته بین المللی المپیک برای بازی های ۲۰۲۴ پاریس شده اند هیچ مبلغی دریافت نکرده 
اما مبلغ بورسیه آنها را پرداخت کرده است. »بورسیه شدن« طرحی است که کمیته بین المللی المپیک )IOC( برای هر یک از ادوار بازی های المپیک و ویژه 
ورزشــکاران شــانس کسب ســهمیه اجرا می کند تا اینگونه آنها را تحت حمایت مالی ویژه خود قرار دهد. این حمایت مالی می تواند صرفِ اموری مانند تأمین 

کمک هزینه تمرین و اردوی برون مرزی، کمک هزینه جذب مربی اختصاصی خارجی، کمک هزینه تهیه تجهیزات تخصصی، کمک هزینه درمان و.... شود.
 بر این اساس کمیته بین المللی المپیک ماهانه مبلغ مشخصی را به ورزشکاران بورسیه شده اختصاص می دهد...

روزنامه یادگار امروز منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com

سرمقاله

متن کامل  در صفحه 6

جنگ در غزه زیر پوســت دیپلماســی بی رمق و 
یکسویه در حال رسیدن به نقطه سرریز در جامعه 

بین الملل است.
 چنانکــه از گفت و گوهــای نهادهای بین المللی 
برمی آید سیاســت و تغییر رویه هــای افراطی در 
موضوع فلســطین تنها راه حلی است که به ذهن 

می رسد.
 امــا تندورها در اطراف جنگ غزه چتر سیاســت 
پهــن کرده اند تا بتوانند آینده را چنان که مد نظر 

دارند ترسیم کنند. 
راســت های افراطی  رژیم صهیونیستی از یکسو و 
جمهوری خواهان در آمریکا در ســوی دیگر ساز 
ناکوک می زنند و ارکســتر گسترش دامنه جنگ 

را طراحی کرده اند.
 هرچند افکارعمومی دنیا نشان داد که در یک ماه 
گذشته به رغم تلاش های رسانه ای صهیونیست ها 
برای ایجاد فضای یکسویه، در شناخت مظلومیت 
مردم فلســطین و جنایات اسرائیل در غزه انبوه و 
متعدد واکنش نشان می دهد، اما استراتژی نتانیاهو 
و لابی صهیونیســتی برای برون رفت از مشکلات 
سیاســی همچنان بر ایجاد بحران در دل بحران 

استوار است.
 ســخنان تحریک آمیز جمهوری خواهان همزمان 
بــا بالا گرفتن فریــاد توقف کشــتار و جنگ بالا 
گرفته، نمود عینی تلاشی است که می خواهد در 
جهت سیاست افراطیون اســرائیلی، ایران را وارد 

چالش های بزرگتر با آمریکا و متحدانش کند.
 ایــن تئوری که از ســوی نتانیاهو در ســال های 

گذشــته هم پیگیری می شــد امــروز در تلاقی 
رقابت های جمهوری خواهان برای انتخابات آینده 

شکل جدی تری به خود گرفته است. 
جمهوری خواهان آمریکایی بــر این عقیده اند که 
با ایجاد تنش و گســترش جنــگ می توانند راه 
هموارتری در انتخابات داشــته  باشــند و نتانیاهو 
نیــز می داند روز فردای جنگ باید به خاطر حمله 
حماس و مسائل سیاسی گذشته قدرت را ببوسد 

و کنار برود. 
اما تلاش برای مهار جنگ و کوچک کردن شــعاع 
تنش ها در منطقــه بر خلاف ورود انبوه تجهیزات 
نظامی آمریکا به منطقه شاید نشانه بارز مخمصه ای 
اســت که بایدن و دموکرات های آمریکایی در آن 

گرفتار شده اند. 
سخنان روز دوشنبه وزیرخارجه ایران از پیام هایی 
که طرف های آمریکایی برای ایران ارسال کرده اند 

گواه خوبی است برای درک بهتر عمق مسئله.
 بیان امیرعبداللهیان از مضمون پیام آمریکایی ها 
برای توقف جنگ در غزه که برای ایران فرســتاده 
می شــود نکته ای است که باید در دایره تنگناهای 
داخلی بایدن و فشــار افکارعمومی دنیا در مورد 

جنگ غزه تحلیل کرد.
 افزایش شکاف های اجتماعی و حزبی در آمریکا و 
اروپا این روزها نمای جدیدی از جنایت اسرائیلی ها 
به نمایــش گذاشــته، نمایی کــه در بطن خود 
می تواند آینده جهــان را به گونه ای دیگر متحول 
کند. بالاگرفتن اختلافات درونی احزاب سیاسی در 
کشــورهای اروپایی درباره نحوه مواجهه با کشتار 

فلسطینی ها و اختلاف نظر دموکرات های مترقی 
در آمریکا بر سر آنچه که از پایگاه خبری اکسیوس 
از آن بــه عنوان قهر سیاســی دموکرات ها از بدنه 
حزبی یاد می کند، در کنار جمعیت هزاران نفری 
حامی مردم فلسطین واگویه همان اتفاقی است که 
شاید بارها از زبان روشنفکران و اندیشمندان دنیا 
درباره حبس مردم در فضای کوچک غزه گوشزد 

می شد. 
انفجار مردم غزه در زندانی که برای آنها ســاخته 

بودند دیر یا زود اتفاق می افتاد. 
وقــوع ایــن اتفاق گرچــه دور از ذهــن نبود اما 
واکنش هــای اجتماعــی در دنیا به مســئله غزه 
شــوک آورترین حادثــه بعــد دهه ها بــوده که 
سیاستمداران اروپایی و آمریکایی را غافلگیر کرد. 
تغییر رویه اروپاییان و سیاســتمداران آنها در یک 
چرخش بسیار سریع نشان داد حمایت از افزایش 
خشونت در غزه نه تنها ســود استراتژیک ندارد، 
بلکه می تواند حیات سیاسی احزاب در قدرت را با 

تهدیدهای جدی مواجه کند.
 اما بایدن در تلاش اســت که روی بند سیاست و 
جنگ خود را به نقطه امن تری در مواجهه با عوامل 

بیرونی برساند.
 از این منظر سیاســت کنترل و مهار تنش بایدن 
که با کشــتار غیرنظامیان در غزه مصادف شده در 
صورت استمرار تبدیل به پاشنه آشیل دموکرات ها 

در انتخابات آینده خواهد شد. 
از این رو این روزها دولت آمریکا بیش از هر چیزی 
به سیاست مهار جنگ از طریق کشورهای عربی و 

ایران می اندیشد. 
زیر پوســت تبلیغات نظامی و هشدارهای آمریکا 
درخواســت برای توقف جنگ و کاهش از دست 
رفتــن رای دموکرات ها بیش از هر چیزی نمایان 

است.

آمریکا، غزه و سیاست داخلی متزلزل 

ë ë 12 December 2023  سه شنبه 21 آذرماه ë   1402 28 جمادی الاولی ë 1445 سال هشتم ë شماره ë  1427 قیمت 4000 تومان

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 ë yadegar.emroz@gmail.com   ë yadegaremrooz.ir

نتیجه ارزیابی نماینده مجلس دهم از عملکرد مجلس یازدهم؛

دو رویکرد متفاوت از یک مجلس

بنزین گران می شود ؟ 

ین ی بنز واردات میلیارد دلار
 بیخ گوش دولت

مدیرپایگاه ملی شهر ری:

کارخانه های سیمان تهران
 به پایان تلخ خودش خواهد رسید

پرستاران می روند و مسئولان بدرقه می کنند

مهاجرت بی امان سفید پوشان

 آقای  وزیر ، چه شد که با دستمزدِ ۲۷  درصدی
 باز هم به تورم  ۴۵درصدی رسیدیم؟

ثابت قدم در فقیرتر کردنِ کارگران

آمریکا، غزه و سیاست داخلی متزلزل
دکترحسن نجف وند/ مدیرمسئول

جنگ در غزه زیر پوست دیپلماسی بی رمق 
و یکسویه در حال رســیدن به نقطه سرریز 
در جامعه بین الملل اســت.چنانکه از گفت و 
گوهای نهادهای بین المللی برمی آید سیاست 
و تغییر رویه های افراطی در موضوع فلسطین 

تنها راه حلی است که به ذهن می رسد...

کاهش درآمد ماهانه  طبقه متوسط 
مرتضی افقه/ کارشناس اقتصادی 

 همان زمان که ســقف پرداخت یارانه بالا رفت، گروهی از کارشناسان 
اعلام کردیم که با توجه به نرخ تورم پیش رو، هرچند ممکن است در 
ســال اول کاهشی در نرخ فقر داشته باشیم اما نرخ تورم بالا تمام این 

شاخص ها را خواهد بلعید...

از شهر لاین تا نئوم!

رویاهای بن سلمان ؛ ولیعهد بلندپرواز
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سرمقاله

یادداشت

بین الملل

نفت وانرژی

ë دکترحسن نجف وند/ مدیرمسئول

ناترازی گاز؛

 از محدودیت بخش خانگی
 تا توقف صادرات

در صفحه 4 ببینیداینفوگرافیک اختصاصی

1- اداره کل بنادر و دریانوردی و منطقه ویژه اقتصادی امیرآباد در نظر دارد : مناقصه 
عمومی یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده( » راهبری، تعمیر و نگهداری تجهیزات 
و بارج مقابله و پاکسازی آلودگی آب دریا و خدمات آبرسانی به شناورها کد 31-1402« خود را 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت 
اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشائی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد .زمان انتشار مناقصه 

در سامانه تاریخ  1402/09/20 می باشد. 
2- شماره فراخوان در سامانه:  2002003635000028

مورخ   صبح  هشت   /8 ساعت  سایت:  از  مناقصه  اسناد  دریافت  زمانی  3-مهلت 
1402/09/20 الی ساعت 19 عصر مورخ  1402/09/22

4- زمان جلسه توجیهی و بازدید : مورخ 140/09/29  ساعت 9/نه صبح همراه با ارایه 
معرفی نامه رسمی در دفتر معاونت دریایی

5- مهلت زمانی ارسال پیشنهاد در سامانه : تا ساعت 9 / نه صبح مورخ 1402/10/03 

6- زمان بازگشائی پاکت ها : ساعت 9:30  صبح  مورخ 1402/10/03
7- اطلاعات مربوط به نشانی وتماس دستگاه مناقصه گزار :

آدرس: مازندران بهشهر اداره کل بنادر و دریانوردی امیرآباد و  تلفن: 34512131-34512421  
اقتصادی:  کد     14000180614 ملی:  شناسه    48541-51331 پستی:   011کد   -

411319577986    تلفن تماس ضروری  :01134512410و 01134512412
8-سپرده شرکت در فرآیند ارجاع کار : مناقصه گران باید ضمانتنامه ی بانکی بدون 
به حروف )شش  و  ریال  به مبلغ  6/147/251/856  به دفعات  قابل تمدید  و  قید و شرط 
هشتصدوپنجاه  و  هزار  ویک  وپنجاه  دویست  و  میلیون  وهفت  یکصدوچهل  و  میلیارد 
وشش ریال( یا اصل فیش واریزی وجه به حساب سپرده ی بندر امیرآباد تحت شماره ی 
IR620100004101064571212386 نزد بانک مرکزی )در پاکت الف( ارایه و تا ساعت 9/نه 
صبح مورخ 1402/10/03 سپرده موصوف را طی نامه رسمی با عنوان مدیر کل بنادر ودریانوردی 
و منطقه ویژه اقتصادی بندر امیرآباد به دبیرخانه مرکزی بندر امیرآباد تحویل ورسید اخذ نمایند. 

ضمنا سایر شرایط الزامی ومستندات  مناقصه مذکوردر سامانه ستاد قابل مشاهده می باشد.

فراخوانمناقصهعمومییکمرحلهای
همزمانباارزیابیکیفی)فشرده(-شماره1402-31

ادارهکلبنادرودریانوردیومنطقهویژهاقتصادیامیرآباد

شناسه آگهی : 1621318

نوبت دوم
وزارت راه و شهرسازی

سازمان بنادر و دريانوردی
اداره کل بنادر و دريانوردی و منطقه ویژه اقتصادی امیرآباد

آگهيحراجعموميآگهيحراجعمومي

سیدمحمدرضاسیدالنگي-شهردارگرگان

شناسه آگهی :  1620689

شهرداري گرگان با استناد به ماده 29 آئین نامه معاملات شهرداري درنظر دارد نسبت به اجاره واحدهاي تجاري و خدماتي سطح شهر از طریق 
حراج  آنلاین )سامانه ستاد( بر مبناي پایه قیمت كارشناسي اقدام نماید.لذا متقاضیان مي توانند از تاریخ انتشار آگهي 1402/09/21 لغایت آخر وقت 

اداري مورخ 1402/10/07 به سایت  اینترنتي www.Setadiran.ir  مراجعه نمایند .

مساحت نشانيرديف
مترمربع

اجاره بهاي
سال اول )ريال(

اجاره بهاي سال 
دوم )ريال(

اجاره بهای سال 
سوم )ريال(

جمع كل
)ريال(

مبلغ سپرده شركت 
در حراج )ريال(

غرفه شماره 115 ) مكانيكي( واقع1
2،700،000،000150،000،000-49،91،200،000،0001،500،000،000در ترمينال شرق

2
واحد خدماتي شماره 323 و 324 

مركز خريد هيركان واقع درخيابان 5 آذر 
/ نبش آذريكم

2351،800،000،0002،160،000،000-3،960،000،000200،000،000

3
واحد تجاري بر اصلي گاراژ اقتصاد واقع

2،112،000،000110،000،000-17960،000،0001،152،000،000در خيابان جمهوري

4
رستوران النگدره واقع

6203،000،000،0003،840،000،0004.915.200.00011.755.200.000590،000،000درپارك جنگلي النگدره

5
مغازه شماره 210 بازارچه غدير واقع

900.000.00050،000،000------------52،87900،000،000 در بلوار غدير /  نبش غدير 19

6
مغازه شماره 213 بازارچه غدير واقع

504.000.00030،000،000------------22504،000،000در بلوار غدير /  نبش غدير 19

مغازه شماره 215 بازارچه غدير واقع7
540.000.00030،000،000------------28،36540،000،000در بلوار غدير  /  نبش غدير 19

8
مغازه شماره 216 بازارچه غدير واقع

540.000.00030،000،000------------30،53540،000،000در بلوار غدير /  نبش غدير 19

9
مغازه شماره 217 بازارچه غدير واقع

540.000.00030،000،000------------28،36540،000،000در بلوار غدير /  نبش غدير 19

10
اتاقك ضلع جنوب پل مكانيزه عابر پياده واقع 

810،000،00045،000،000-13360،000،000450،000،000در بلوار جرجان/ نبش ورودي اوزينه

11
عرصه بازي ترامپولين واقع

3،510،000،000180،000،000-1731،560،000،0001،950،000،000در خيابان پاسداران  /  داخل پارك شهر

12
واحد تجاري شماره يك واقع

1،620،000،00090،000،000-30720،000،000900،000،000در خيابان عليمحمدي/ نبش كوچه 14

13
واحد تجاري شماره 2 واقع

1،215،000،00070،000،000-30540،000،000675،000،000در خيابان عليمحمدي / كوچه 14

14
واحد تجاري شماره 12 طبقه اول

  مركز خريد ارم واقع در خيابان 5 آذر / 
رو به روي فرمانداري

95،861،320،000،0001،650،000،000-2،970،000،000150،000،000

15
واحد تجاري شماره 31 واقع

1،200،000،00060،000،000-15540،000،000660،000،000در ترمينال انقلاب

تلفن تماس : 017-32243880-32240752

1- اداره کل بنادر و دریانوردی و منطقه ویژه اقتصادی امیرآباد در نظر دارد : مناقصه 
عمومی یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده( » راهبری، تعمیر و نگهداری تجهیزات 
و بارج مقابله و پاکسازی آلودگی آب دریا و خدمات آبرسانی به شناورها کد 31-1402« خود را 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت 
اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشائی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد .زمان انتشار مناقصه 

در سامانه تاریخ  1402/09/20 می باشد. 
2- شماره فراخوان در سامانه:  2002003635000028

مورخ   صبح  هشت   /8 ساعت  سایت:  از  مناقصه  اسناد  دریافت  زمانی  3-مهلت 
1402/09/20 الی ساعت 19 عصر مورخ  1402/09/22

4- زمان جلسه توجیهی و بازدید : مورخ 140/09/29  ساعت 9/نه صبح همراه با ارایه 
معرفی نامه رسمی در دفتر معاونت دریایی

5- مهلت زمانی ارسال پیشنهاد در سامانه : تا ساعت 9 / نه صبح مورخ 1402/10/03 

6- زمان بازگشائی پاکت ها : ساعت 9:30  صبح  مورخ 1402/10/03
7- اطلاعات مربوط به نشانی وتماس دستگاه مناقصه گزار :

آدرس: مازندران بهشهر اداره کل بنادر و دریانوردی امیرآباد و  تلفن: 34512131-34512421  
اقتصادی:  کد     14000180614 ملی:  شناسه    48541-51331 پستی:   011کد   -

411319577986    تلفن تماس ضروری  :01134512410و 01134512412
8-سپرده شرکت در فرآیند ارجاع کار : مناقصه گران باید ضمانتنامه ی بانکی بدون 
به حروف )شش  و  ریال  به مبلغ  6/147/251/856  به دفعات  قابل تمدید  و  قید و شرط 
هشتصدوپنجاه  و  هزار  ویک  وپنجاه  دویست  و  میلیون  وهفت  یکصدوچهل  و  میلیارد 
وشش ریال( یا اصل فیش واریزی وجه به حساب سپرده ی بندر امیرآباد تحت شماره ی 
IR620100004101064571212386 نزد بانک مرکزی )در پاکت الف( ارایه و تا ساعت 9/نه 
صبح مورخ 1402/10/03 سپرده موصوف را طی نامه رسمی با عنوان مدیر کل بنادر ودریانوردی 
و منطقه ویژه اقتصادی بندر امیرآباد به دبیرخانه مرکزی بندر امیرآباد تحویل ورسید اخذ نمایند. 

ضمنا سایر شرایط الزامی ومستندات  مناقصه مذکوردر سامانه ستاد قابل مشاهده می باشد.

فراخوانمناقصهعمومییکمرحلهای
همزمانباارزیابیکیفی)فشرده(-شماره1402-31

ادارهکلبنادرودریانوردیومنطقهویژهاقتصادیامیرآباد

شناسه آگهی : 1621318

نوبت دوم
وزارت راه و شهرسازی

سازمان بنادر و دريانوردی
اداره کل بنادر و دريانوردی و منطقه ویژه اقتصادی امیرآباد

آگهيحراجعموميآگهيحراجعمومي

سیدمحمدرضاسیدالنگي-شهردارگرگان

شناسه آگهی :  1620689

شهرداري گرگان با استناد به ماده 29 آئین نامه معاملات شهرداري درنظر دارد نسبت به اجاره واحدهاي تجاري و خدماتي سطح شهر از طریق 
حراج  آنلاین )سامانه ستاد( بر مبناي پایه قیمت كارشناسي اقدام نماید.لذا متقاضیان مي توانند از تاریخ انتشار آگهي 1402/09/21 لغایت آخر وقت 

اداري مورخ 1402/10/07 به سایت  اینترنتي www.Setadiran.ir  مراجعه نمایند .

مساحت نشانيرديف
مترمربع

اجاره بهاي
سال اول )ريال(

اجاره بهاي سال 
دوم )ريال(

اجاره بهای سال 
سوم )ريال(

جمع كل
)ريال(

مبلغ سپرده شركت 
در حراج )ريال(

غرفه شماره 115 ) مكانيكي( واقع1
2،700،000،000150،000،000-49،91،200،000،0001،500،000،000در ترمينال شرق

2
واحد خدماتي شماره 323 و 324 

مركز خريد هيركان واقع درخيابان 5 آذر 
/ نبش آذريكم

2351،800،000،0002،160،000،000-3،960،000،000200،000،000

3
واحد تجاري بر اصلي گاراژ اقتصاد واقع

2،112،000،000110،000،000-17960،000،0001،152،000،000در خيابان جمهوري

4
رستوران النگدره واقع

6203،000،000،0003،840،000،0004.915.200.00011.755.200.000590،000،000درپارك جنگلي النگدره

5
مغازه شماره 210 بازارچه غدير واقع

900.000.00050،000،000------------52،87900،000،000 در بلوار غدير /  نبش غدير 19

6
مغازه شماره 213 بازارچه غدير واقع

504.000.00030،000،000------------22504،000،000در بلوار غدير /  نبش غدير 19

مغازه شماره 215 بازارچه غدير واقع7
540.000.00030،000،000------------28،36540،000،000در بلوار غدير  /  نبش غدير 19

8
مغازه شماره 216 بازارچه غدير واقع

540.000.00030،000،000------------30،53540،000،000در بلوار غدير /  نبش غدير 19

9
مغازه شماره 217 بازارچه غدير واقع

540.000.00030،000،000------------28،36540،000،000در بلوار غدير /  نبش غدير 19

10
اتاقك ضلع جنوب پل مكانيزه عابر پياده واقع 

810،000،00045،000،000-13360،000،000450،000،000در بلوار جرجان/ نبش ورودي اوزينه

11
عرصه بازي ترامپولين واقع

3،510،000،000180،000،000-1731،560،000،0001،950،000،000در خيابان پاسداران  /  داخل پارك شهر

12
واحد تجاري شماره يك واقع

1،620،000،00090،000،000-30720،000،000900،000،000در خيابان عليمحمدي/ نبش كوچه 14

13
واحد تجاري شماره 2 واقع

1،215،000،00070،000،000-30540،000،000675،000،000در خيابان عليمحمدي / كوچه 14

14
واحد تجاري شماره 12 طبقه اول

  مركز خريد ارم واقع در خيابان 5 آذر / 
رو به روي فرمانداري

95،861،320،000،0001،650،000،000-2،970،000،000150،000،000

15
واحد تجاري شماره 31 واقع

1،200،000،00060،000،000-15540،000،000660،000،000در ترمينال انقلاب

تلفن تماس : 017-32243880-32240752

رازهای مگو در پرونده فساد چای دبشرازهای مگو در پرونده فساد چای دبش
صفحه 3

ابعاد پرونده  هر روز پیچیده تر می شود 
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از شهر لاین تا نئوم!

رویاهای بن سلمان
ولیعهد بلندپرواز

محمدبن سلمان ولیعهد جاه طلب سعودی برای 2030 
برنامه های بسیار بلندپروازانه ای ترتیب داده است.

عربستان سعودی برای دور کردن هر چه بیشتر اقتصاد 
خــود از نفت به پیش برد چشــم انداز 2030 خود ادامه 
می دهد تا بتواند درآمد خود از گردشــگری را به شکل 

قابل توجهی افزایش دهد.
»چشــم انداز 2030« عربســتان ســعودی یک برنامه 
ســرمایه گذاری عظیم است که قرار است با کمک 778 
میلیارد دلاری صندوق ثروت ملی این کشور تأمین شود. 
هدف از این برنامه بزرگ، متنوع سازی اقتصاد عربستان و 

دور کردن هرچه بیشتر آن از نفت است.
ـر پروژه های چشــم انداز 2030  به نوشــته گاردین، ابَـ
می توانند شهرت محمد بن سلمان -ولیعهد سعودی- را 
بیش از پیش افزایش دهند. محمد بن سلمان به دنبال 

اصلاحات اساسی در این کشور است. 
صدها میلیارد دلار هزینه ای که صرف پروژه های عظیم 
این کشور می شود، نه تنها قصد دارد آثار ساخت وساز و 
معماری برجســته ای ایجاد کند، بلکه خواهان آن است 
که هنر معماری غربی بویژه انگلســتان را در این فرآیند 

وارد کند.
 مفاهیم و ایده های معماری خارق العاده ای که در دهه های 
1960 و 1970 میــلادی در کالج های لندن رویاپردازی 
می شــد، اکنون در عربستان به عنوان ایده هایی در نظر 

گرفته می شود که می توان آن ها را محقق کرد.
معروف ترین پروژه محمد بن ســلمان، شــهر هوشمند 
»لاین« )The Line( اســت. این شــهر قرار است به 
گونه ای ساخته شــود که جمعیت 9 میلیون نفری آن 
در ساختمان های فوق العاده بلندی با بیش از 300 متر 
ارتفاع کــه در دو دیوار آینه پوش به طــول 105 مایل 
)170 کیلومتر(، 200 متر عرض و 500 متر ارتفاع قرار 
گرفته اند، زندگی کنند. این شهر هوشمند از دریای سرخ 

به سمت صحرا امتداد پیدا می کند.
اکوایران در ادامه ترجمه این گزارش آورده اســت: شهر 
لاین را می توان به دیوار بزرگ چین شــباهت داد که در 
آن تعداد بسیار زیادی ساختمان فوق العاده بلند همانند 
برج های دوقلوی مرکز تجارت جهانی ایجاد خواهد شد. 
شهری که ۹۵ درصد انرژی مصرفی آن تجدیدپذیر است 
و در آن خبــری از خودرو، کربــن و گازهای گلخانه ای 
نیســت. به گفته محمد بن ســلمان »پروژه لاین یک 
انقلاب متمدنانه برای انسان است و انسان را در اولویت 

قرار می دهد«.

ë شهر لاین
این شــهر از خدماتی مانند مدرســه، مراکز بهداشتی و 
فضاهای ســبز و همچنین حمل و نقل عمومی پرسرعت 
برخوردار خواهد بود. هوش مصنوعی نقشی اساسی در 
طراحی این شــهر بازی می کند. شهر لاین همچنین با 

۱۰۰ درصد انرژی پاک اداره خواهد شد.
این پروژه قرار است ۳۸۰ هزار شغل ایجاد کند و در عین 
حال پیش بینی شــده تا سال ۲۰۳۰ بتواند ۴۸ میلیارد 
دلار به تولید ناخالص داخلی پادشاهی عربستان کمک 
کند. پروژه ۵۰۰ میلیارد دلاری لاین بناست با تأکید بر 
مفهوم آینده نگری و نزدیک شــدن این کشور نفتی به 
مقوله های محیط زیستی و انرژی های پایدار ساخته شود.
با این حال، برخی معتقدند ساختار آن برخلاف شهرهای 
بزرگ که تقریبا به شــکل دایره ای ایجاد شده اند، باعث 
ایجاد مشکلات فروانی از جمله حمل ونقل و جابه جایی 
خواهد شد و بسیاری آن را یک پروژه ناممکن خوانده اند 

که هیچ گاه تکمیل نخواهد شد.
از ســوی دیگر، پروژه »العولا« )AlUla( واقع در شهر 
العلا در اســتان مدینه، معقول تر از شــهر لاین به نظر 
می رسد. هدف از این پروژه، ایجاد یک موزه در فضای باز 
با جاذبه های باستان شناسی، فرهنگی و توریستی است 
که وســعت آن به اندازه کشــور بلژیک خواهد بود. این 
پروژه علاوه بر مناظر کویری، مداین صالح که یک میراث 

جهانی یونسکو است را نیز دربر می  گیرد.
پیست اســکی تروجنا، یکی دیگر از پروژه های عظیم و 
بلند پروازانه عربستان است که انتظار می رود سه ماه در 
سال به روی علاقمندان به اسکی باز شود و در باقی ماه ها 
به محلی برای انجام ورزش های آبی و دوچرخه سواری در 

کوهستان اختصاص یابد.
ایــن پروژه بخشــی از طرح منطقه ای »نئــوم« در ۵۰ 
کیلومتری ساحل خلیج عقبه در قلب منطقه کوهستانی 
عربســتان است. شــاید تصور یک پیســت اسکی در 
عربستان که به عنوان یک کشور خشک که بیشتر اراضی 
آن را صحرا تشکیل داده است، کمی دشوار باشد؛ با این 
حال ریاض قصد دارد فرای تصورات موجود با هزینه ای 
بالغ بر ۵۰۰ میلیارد دلار چنین مکانی را برای گردشگران 

در کوه های نئوم فراهم کند.

ë پیست اسکی عربستان
طبق اعلام مســئولان این پروژه، بــرای ایجاد برف در 
منطقه نئوم فقط به دمای هوای منفی ۳ درجه سانتیگراد 
نیاز اســت که می توان این کار را برای ســه ماه از سال 
انجام داد. دمای هوا در فصل زمســتان به طور طبیعی 

در کوه های نزدیک به نئوم به زیر صفر درجه می رسد.
مدیران پروژه تروجنا ادعا می کنند که تمام سعی خود را 
روی به حداقل رساندن مصرف آب و همچنین به حداکثر 
رســاندن بازیافت آب حاصل از برف های ذوب شده قرار 
داده اند. سال گذشته عربستان توانست میزبانی بازی های 
زمســتانی ۲۰۲۹ را به دســت بیاورد و قرار اســت این 

مسابقات در شهر جدید نئوم برگزار شود.
عربستان علاوه بر این که قرار است در فصل زمستان برای 
گردشگران فرصت اسکی کردن در شیب های تروجنا را 
فراهم کند، با ســاخت دریاچه مصنوعــی امکان انجام 
ورزش های آبی را نیز در باقی سال برای بازدیدکنندگان 
فراهم خواهد کــرد. آن ها همچنین می توانند دوچرخه 
سواری در کوهستان را تجربه کنند.در فصل تابستان نیز 
مردم محلــی می توانند به تروجنا بروند و خود را خنک 
کنند. میانگین دما در این منطقه ۱۰ درجه کمتر از سایر 

شهرهای عربستان است.

رییسی در همایش اقتصاد ایران؛

دولت در تصدی گری خود 
 تجدیدنظر کند

رییس جمهور کشورمان گفت: حتماً می خواهیم 
جامعه و کشــور توسعه یافته باشــد و در همه 
عرصه ها این توسعه شکل بگیرد اما باید همراه 
با عدالت باشــد. حجت الاســلام »سید ابراهیم 
رییســی« رییس جمهور کشــورمان در افتتاح 
همایش اقتصاد ایران اظهــار کرد: نگاه تحولی 
که مورد انتظار مردم است برای صاحب نظران 
باید مورد توجه باشد؛ رهبری معظم انقلاب در 
سخنان ابتدای ســال در حرم رضوی، ضرورت 
تحــول را تبیین کردنــد و این مســئله برای 
دانشگاهیان، حوزویان و فعالان اقتصادی بسیار 
مــورد اهمیت اســت و نیازمنــد ریل گذاری و 

پیگیری اهداف در این خصوص است.
رییس جمهــور افزود: لذا بایــد توجه کرد که 
اقتصاد، هم علم پایه و هم مردم پایه باشد؛ یکی 
از موضوعــات مهم در اقتصــاد، اهمیت بخش 
خصوصی و مردم آن است و باید در این زمینه از 
فعالین بخش خصوصی و مردمی حمایت شود.

 رییسی ادامه داد: دولت ها در برنامه های توسعه 
قبلی، مکلف به کاهش تصدی گری بودند و در 
برنامه هفتم هم این امــر وجود دارد لذا دولت 

باید در تصدی گری خود تجدید نظر کند.

مجمع عمومی سازمان ملل 
قطعنامه آتش بس فوری 
در غزه را به رای می گذارد

منابع آگاه از احتمال رای مجمع عمومی سازمان 
ملل به پیش نویس قطعنامــه آتش بس فوری 
در غزه خبــر دادند.  دیپلمات های آگاه گزارش 
دادند که مجمع عمومی ســازمان ملل احتمالا 
روز سه شــنبه به پیش نویس قطعنامه ای برای 
برقراری آتش بس فوری به دلایل بشردوســتانه 
در غزه رای خواهد داد. این در حالی اســت که 
ایالات متحــده روز جمعه از حــق وتوی خود 
در شــورای امنیت علیــه پیش نویس قطعنامه 
مشابهی که از سوی امارات برای آتش بس فوری 
در غزه  ارائه شــده بود، اســتفاده کرد. مجمع 
عمومی در ماه اکتبر با 121 رای موافق، 14 رای 
مخالف و 44 رای ممتنــع قطعنامه ای را برای 

برقراری آتش بس فوری و پایدار تصویب کرد .

شرط آنکارا برای موافقت با 
عضویت سوئد در ناتو

منابع آگاه شرط آنکارا برای موافقت با عضویت 
سوئد در ناتو را فاش کردند. منابع آگاه گزارش 
دادند که ترکیه می خواهد از عضویت سوئد در 
ناتو مشروط به پایبندی واشنگتن به وعده خود 
مبنی بر موافقــت با فروش هواپیماهای اف 16 
به آنــکارا حمایت کند.  این منابع گفتند: »اگر 
آمریکا به وعده خود درباره هواپیمای اف - 16 
عمل کند، ترکیه تمایل دارد از گســترش ناتو 
و عضویت ســوئد حمایت کنــد.  گزارش هایی 
منتشــر شــده اســت که پس از طرح موضوع 
عضویت فنلاند و ســوئد در دســتور کار، نتایج 
مثبتی در پشت پرده حاصل شده است، چنانچه 
گفته می شود تحریم تسلیحاتی 3 الی 4  کشور 
علیه ترکیه برداشته شده است«. حریت نوشت 
که مشــکل دراینجا عضویت سوئد نیست، بلکه 
عــدم اعتماد به ایالات متحده اســت.  اگر این 
اعتماد تثبیت شود، راه سوئد هموار خواهد شد.

مجلــس نمایندگان ایــالات متحده در جولای 
ســال 2022 بودجه دفاعی را که طی آن دولت 
آمریــکا از فروش جنگنده هــا و قطعات جدید 
هواپیماهای اف- 16 به ترکیه تا زمان پایبندی 
آنکارا به حریــم هوایی یونان منع شــده بود، 

اصلاح کرد.

اعتراف رئیس سابق موساد:

 با عملیات نظامی
اسیران باز نمی گردند

درحالی که رئیس اســبق ســازمان جاسوسی 
رژیم صهیونیستی موسوم به "موساد" اذعان کرد 
که این رژیم نخواهد توانســت اسیران خود در 
نزد مقاومت فلسطین را از طریق عملیات ویژه 
نظامی آزاد کند، روزنامه صهیونیستی "معاریو" 
نیــز به نوبه خود تاکید کرد که ارتش این رژیم 
از کارآمدی در نوار غزه برخوردار نیست و توان 
پیروزی ندارد. به گزارش خبرگزاری فلسطینی 
ســما، »تامیر باردو« رئیس اسبق موساد اذعان 
کرد: ما شــاید در بازگرداندن یک یا دو اسیر در 
جریان عملیات ویژه موفق باشــیم اما موفق به 
برگرداندن همه اسیران نخواهیم شد و نظامیان 
ما در جریان عملیات آزادکردن آنها از دســت 

خواهند رفت.

اسلامی  شــورای  دهم  مجلس  نماینده 
می گوید: حدود ۴ ماه بعد از شــروع به 
تحرکات  از  زیادی  مقدار  رئیســی  کار 
مجلس کم شــد و آن حالت طلبکاری از 
دولت روحانی داشتند، کنار گذاشته شد 
تا جایی که یک سال و خورده ای مجلس 
سکوت پیشه کرد و درگیر وضع قوانینی 

که چندان هم به چشم نمی آید، شدند.

»دو رویکرد متفاوت از یک مجلس« این نتیجه 
ارزیابی نماینده مجلس دهم از عملکرد مجلس 

یازدهم به ریاست محمد باقر قالیباف است.
جلال میرزایی، نماینده پیشین مجلس ضمن 
ارزیابی برخورد مجلــس یازدهم با دولت های 
همسو غیر همســو به این نتیجه می رسد که 
مجلــس یازدهم به ویژه رئیــس آن در دولت 
یازدهم با ســفرهای استانی تلاش کرد خود را 
فعال نشــان دهد و با این تاکتیک میزان فعال 
بودن دولت وقت را به چالش بکشــد، اما این 
شور و اشتیاق قالیباف برای مردمی نشان دادن 
که از جمله دســتاوردهای ســفرهای استانی 
اســت، تنها مربوط به دوره فعالیت مجلس در 
دولــت دوازدهم بود و بعــد از روی کار آمدن 
دولت مورد نظر مجلسی ها آنها سکوت را پیشه 
کرده و به جای نظــارت بر دولت به طرح ها و 
لوایحی پرداختند که بازخورد مناسبی در افکار 

عمومی نداشتند.

ë  در ادامه گفتگــو با جلال میرزایی، نماینده
مجلس دهم شورای اسلامی را می خوانید:

* اخیــرآً قالیبــاف در ســخنرانی های خود 
بــه دســتاوردهای مجلس یازدهــم پرداخته 
و مجلس فعلی را مجلســی فعــال نه منفعل 

ارزیابی کرده بود. 
با توجه به اینکه تنها چنــد ماه به پایان عمر 
مجلس یازدهم باقــی مانده، ارزیابی جنابعالی 

از عملکرد مجلس فعلی به چه صورت است؟
عملکرد مجلس یازدهم که چند ماهی از عمر 
آن باقی نمانده را باید به دو دوره تقسیم کنیم، 
یکــی دوره روحانی که یکســال و چند ماهی 
از عملکرد مجلس مربوط به آن دولت اســت 
و حدود ۲ ســال چند ماهــی از عمر مجلس 

یازدهم نیز در دولت سیزدهم سپری شد.
مجلس یازدهــم در دوره روحانــی از جایگاه 
مدعی و منتقد ظاهر شــد، بــه این معنی که 
مدعی بود عملکرد دولت روحانی خوب نیست 
و مجلس می خواهد در مدتی که از عمر دولت 
دوازدهم باقــی مانده با ریل گذاری مناســب 
دولت را در مسیری که از نظر آنها درست بود، 
قرار دهند. بر همین اســاس قانونی در زمینه 
هسته ای که مربوط به سیاست خارجی دولت 

روحانی بود وضع کردند.

ë  سفرهای پرســروصدای قالیباف در دوران
ریاست جمهوری روحانی

از طــرف دیگــر با این برداشــت کــه دولت 
دوزادهم بیشــتر وقت خود را در ستاد است و 
تحرک کافی ندارد، قالیباف سفرهای استانی را 
آغاز کرد که در نتیجه این اقدام مدعی بود که 
می خواهد اقتصاد را مردمی کند و حتی مدعی 
بود که مجلس در توزیع اعتبارات هم می خواهد 
نقش پررنگ تری ایفا کند، لذا قالیباف در دوره 
ریاســت جمهوری روحانی چند سفر پر سر و 
صدا انجام داد که یکی به خوزســتان، دیگری 
به سیســتان و بلوچستان بود، البته غیر از این 
چند سفر دیگر به استان هایی نظیر ایلام رفت.

ë  بعد از پیروزی رئیســی، مجلس یک سال
ساکت بود

در مجمــوع قالیباف از طریق این ســفرها به 
دنبال این بود که بگوید مدیریت متفاوتی دارد 

و جهادگونه اقدام می کند. 
این اقدامــات قالیباف تا جایی ادامه داشــت 
کــه نهایتاً دولــت هم فکر خــود را روی کار 
آوردنــد کما اینکه تعاد زیــادی از نمایندگان 
طی بیانیه ای از رئیســی برای ورود به عرصه 
انتخابــات دعوت کردند و یــک بیانیه هم در 
حمایت از رئیســی و با امضــای ۲۲۰ نماینده 
صادر کردند، تا اینکه فرد مورد نظر مجلس در 

مقام ریاست جمهوری مستقر شد.
حدود ۴ ماه بعد از شروع به کار رئیسی مقدار 
زیادی از تحرکات مجلس کم شد و آن حالت 
طلبکاری از دولت مقداری کنار گذاشته شد تا 
جایی که یک سال و خورده ای مجلس سکوت 
پیشه کرد و درگیر مسائلی نظیر وضع قوانینی 

که چندان هم به چشم نمی آید، شدند. 
البتــه نماینــدگان ســر و صــدا و انتقاداتی 
می کردنــد چنانچه نماینــدگان پیرامون بازار 
خــودرو اظهــار نظراتی داشــتند و در همین 
راستا وزیر صمت را در آستانه استیضاح بُردند، 
اقداماتی از این قبیــل انجام دادند، منتها این 
اقدامــات آنها با اقبال عمومی مواجه نشــد و 
حتی طرفداران خود نمایندگان نیز از اقدامات 

آنها در این برهه زمانی حمایت نکردند.

ë رهبر انقلاب از همه مجالس حمایت کردند
نمایندگان در حالی گزارشــی از عملکرد خود 
را ارائه می دهند که اســتناد آنها به حمایت از 

رهبری است.
 این در حالی است که معمولًا رهبر انقلاب از 
همه مجالس و دولت ها حمایت کردند چراکه 
به پشتوانه رأی مردم روی کار آمدند و رهبری 
نیــز در راســتای وظایفشــان از آنها حمایت 

می کنند.
 البتــه رهبر انقــلاب چند تذکــر به مجلس 

یازدهم دادند.
اما درباره اینکه قالیباف به عنوان فرد سرلیست 
تهران در انتخابات مجلس، وعده هایی داده بود 
و افــرادی نظیر حدادعــادل و هیئت مرکزی 
شــورای ائتلاف در رأی آوردن این داوطلبین 
نقش داشــتند، آیــا عملکرد مجلــس فعلی 
راضی کننده بوده و توانســتند وظایف خود را 
به درســتی انجام دهند یا خیر، ســوالی است 
که من معتقدم با توجه به قضاوت هایی که در 
سطح جامعه مشاهده می کنم عملکرد مجلس 
قوی نبــود چراکه ضعف های جدی داشــت، 
چندبار دچار حواشــی شد، ورود سازنده ای به 
مســائل کلان ملی نداشــت، نتوانستند رابطه 
خــود را با دولت به درســتی تنظیم کنند، در 
معرفی اعضای کابینه نتوانســتند به رئیســی 

کمک کنند که افراد قوی انتخاب شوند.

ë  مجلس در بعد نظــارت بر انتصابات دولت
ضعیف عمل کرد

درســت اســت که نماینــدگان از دخالت در 
انتصابات منع شــدند اما مجلس در راســتای 
انجام وظایف نظارتی خود می توانست مانع از 
انتصاب استانداران و مسئولین ضعیف شود، به 
نظر بنده مجلس در این بخش بســیار ضعیف 
بود، چه بسا خود نمایندگان هم ضمن دخالت 
در انتصابــات افــراد ضعیف تــری را روی کار 
آوردند. در حوزه های مختلف مشاهده می کنیم 
علی رغم وعده هایی که داد می شود دولت عملًا 
در انجام وظایف و حل چالش ها و مشــکلاتی 
که دولت در حوزه هــای مختلف با آن مواجه 
اســت، ناکارآمد و ناتوان است و بخشی از این 
ضعف دولت به نقش غیرسازنده ای که مجلس 
هنگام معرفــی کابینه و وزرا هنــگام معرفی 

کابینه و انتخاب وزرا ایفا کرد، برمی گردد.

ë  رئیسی دولت  خارجیِ  سیاست  در  مجلس 
دنباله رو بود

مجلس یازدهم در بحث قوانین به دنبال توزیع 
منابع بوده، این در حالی اســت که کشور در 
تولید منابع مشــکل دارد، دولت دچار کسری 
درآمد است و بنگاه های فراوانی با همه ظرفیت 

کار نمی کنند.
 بخش عمده این فعال نبودن بنگاه ها به روابط 
خارجی کشــور و تنش هایی که در این حوزه 

وجود دارد، مربوط است.
 مجلس در سیاســت خارجیِ دولت رئیســی 
نقش آنچنانی نداشت، بیشتر دنباله روی دولت 
بــوده و تحرک معنادار، ریل گذاری و تصمیات 

و انتقادات درستی از مجلس مشاهده نکردم.
اخیراً چند نفر از نمایندگان بحث اســتیضاح 
امیرعبداللهیان را مطرح کردند، این در حالی 
اســت که وزیر امور خارجه جدای از عملکرد 
کلی، در بحث غزه و تبــادل زندانی با آمریکا 
اقدامــات قابل توجهی داشــته و اگر قرار بود 
مورد ســوال قرار بگیرد، ایــن موقعیت زمانی 

مناسب نبود.

ë شکست قالیباف در تحقق وعده هایش
در مجموع براســاس وعده هایی که قالیباف و 
نمایندگان اسفند ماه سال ۹۸ داده بود، وعده 
 هایی کــه قالیباف زمــان افتتاحیه مجلس و 
بعد از تصویب اعتبارنامه ها خط مشــی مجلس 
یازدهــم را تبییــن و ارائه کــرد و همچنین 
براساس آنچه که او نشانه گیری و هدف گذاری 
کرده بود که یکی از آنها مردمی کردن اقتصاد 
و اســتانی کردن قانون گذاری بود، فکر نکنم 

قالیباف نمره قابل قبولی دریافت کند.

ë  قالیباف و هیئت رئیســه مسئولیت لایحه
حجاب و طرح صیانت را قبول نمی کردند

* نگاهی بر تعداد جلســات غیرعلنی مجلس 
یازدهــم و بررســی لوایــح و طرح هایی نظیر 
عفاف و حجاب و واگذاری خودروهای شاسی 
بلند به نمایندگان ذیل اصل ۸۵ بســیاری از 
کارشناسان را به این نتیجه رسانده که مجلس 
یازدهم مردمی عمل نکرد، نظر شــما در این 

مورد چیست؟
اگــر بخواهیــم به جــای واگــذاری خودرو 
به نماینــدگان و مشــارکت با چیــن، بحث 
قانون گذاری را مدنظر قــرار بدهیم، دو قانون 
وجود دارد که به اســتناد آنهــا بهتر می توان 
عملکرد مجلــس را مورد ارزیابــی قرار داد و 
مورد انتقاد داد، ایــن قوانین عبارتند از طرح 
صیانــت از فضــای مجازی و دیگــری لایحه 
عفاف و حجاب کــه قبل از ارائه لایحه مذکور 
طرحی در مــورد حجاب ارائه کردند که آن را 
کنار گذاشتند و منتظر شدند لایحه به مجلس 
ارائه شــود، عملکرد مجلس در رابطه با این دو 
طرح و لایحه ضعف های آن را به راحتی نشان 
می دهد.از طرفی هر دو مورد بازخورد مناسبی 
در افکار عمومی نداشــتند، بــه این معنی که 
اولویت افــکار عمومی و دغدغــه بخش قابل 
توجهی از مــردم این نبود که محدودیت هایی 
برای فضای مجازی اعمال شــود، همچنین در 
مورد عفاف و حجاب هم آن حمایتی که مورد 

انتظار بود، افکار عمومی انجام نداد.
با این وجود هر دو طرح و لایحه را در دســتور 
کار قرار داد، بارها بر این نکته که لایحه عفاف 
و حجاب و طرح صیانت در اولویت قرار دارند، 
تاکید کرد. دفعات فراوانــی قالیباف و هیئت 
رئیســه اعلام کردند که تکلیف این دو مورد را 
روشن می کنند اما مشاهده کردیم با توجه به 
هزینه هایی که این موارد داشتند، مرتب تلاش 
می کردند که آن دو طرح و لایحه را مشــمول 
زمان می کنند و از طرفی شــعار می دادند که 
عمل می کنند و خط و نشــان می کشــیدند و 
از طرف دیگر برای پرهیــز از برخورد با افکار 
عمومــی آنها را مشــمول زمــان می کردند و 
مســئولیت قبول نمی کردند، در نهایت هر دو 
طرح و لایحه را به جای اینکه در صحن علنی 
بررسی کنند، به کمیسیون ویژه ارسال کردند 
که از این طریــق از تبعات و هزینه های آن را 

کم کنند.

ë  رئیسی دولت  بر  نظارت ســازنده  مجلس 
نداشت

مورد دیگر که به واســطه آن می توان عملکرد 
مجلس یازدهم را مورد ارزیابی قرار داد، طرح 
شفافیت آراء اســت، آن زمان به مجلس دهم 
انتقاد می کردند که نمایندگان مخالف شفافیت 
هستند و به این بهانه مجلس دهم و نمایندگان 
آن را نقد و تخریب کردند و وعده دادند که اگر 
روی کار بیایند، شــفافیت آراء در برنامه های 
آنها قــرار دارد و آن را عملیاتی می کنند اما تا 
امروز در مورد آن حتی به نتیجه نرسیدند، این 

وعده ای بود که به مردم داده بودند.
بــه نظر بنده بحث شــفافیت آراء نمایندگان، 
طرح صیانــت از فضای مجازی و لایحه عفاف 
و حجاب مواردی هســتند که به واســطه آنها 
می تــوان عملکرد مجلــس یازدهم در معرض 
ارزیابی قــرار داد چراکه ایــن ۳ مورد ضعف 
مجلس را بــه خوبی نشــان می دهند. ضمن 
اینکــه مجلس در نظارت ســازنده بر عملکرد 
دولــت برای حل مشــکلات معیشــتی مردم 

کارنامه قابل قبولی ندارد.

کنعانی گفت: ایران ضرورتی برای برجام دیگر قائل نیست. 
برجام امضا شده و مسئولیت هایی را برای طرف ها مطرح 
کرده اســت. ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشســت خبری هفتگی خود با خبرنگاران در خصوص 
موضع اخیر دبیرکل سازمان ملل و حمایتش از آتش بس 
در جنگ علیه مردم غزه و وتوی آمریکا در شورای امنیت، 
اظهارداشت: بر اساس آمار رســمی مراجع فلسطینی در 
شصت و هفتمین روز حملات وحشیانه رژیم صهیونیستی 

علیه مردم غزه، 17997 نفر شــهید شــده اند که از این 
میان تعداد زیادی زنان و کودکان هســتند. کنعانی گفت: 
بحث اصلاحات در ســاختار سازمان ملل متحد و شورای 
امنیت این ســازمان سالهاســت که مطرح است و ایران 
هم یک طرف مهم در این رایزنی ها محســوب می شــود. 
ایده های مختلفی مطرح هست که این ایده ها برگرفته از 
موقعیت های ژئوپولیتیک و ژئواستراتژیک کشور های عضو 
سازمان ملل است. وی افزود: برخی قدرت ها با سواستفاده 

از قدرت خود مانع از انجام وطیفه و کارکرد خود هستند. 
ما معتقدیم که ترکیب شــورای امنیــت باید دموکرات تر 
باشــد و شاهد کارآمدتر بودن این شــورا در بحث تامین 

صلح و امنیت بین المللی باشیم. 
کنعانی گفت: ایران ضرورتی برای برجام دیگر قائل نیست. 
برجام امضا شده و مسئولیت هایی را برای طرف ها مطرح 
کرده است. سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص لغو 
سفر رئیس جمهور کشورمان به ترکیه گفت: این سفر در 

چارجوب گفتگوی تلفنی روســای جمهور دو طرف 
و باتوجه به وضعیتی که در فلســطین شــاهد 

هستیم لغو و قرار شد بعد از حضور هیات های 
ایران و ترکیه در نیویورک صورت بگیرد که 

البته بنــا به عدم صدور به هنگام روادید 
وزیر امور خارجه کشــورمان این 

سفر از سوی هیات ایران انجام 
نشد.

سخنگوی وزارت خارجه:

ایران ضرورتی برای برجام دوم قائل نیست

نتیجه ارزیابی نماینده مجلس دهم از عملکرد مجلس یازدهم ؛

دو رویکرد متفاوت از یک مجلس 

فلسطینی ها در شهر خان یونس در جنوب نوار غزه به دلیل تشدید درگیری ها بین حماس و نیروهای مراسم تحلیف رییس جمهوری جدید آرژانتین در بوینوس آیرس/ آسوشیتدپرس
اشغالگر اسراییلی در حال حرکت به سمت شهر رفح در مرز مصر هستند./ خبرگزاری فرانسه

به روایت تصویر

بین الملل

کوتاه ازسیاست
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کاهش درآمد ماهانه  طبقه متوسط 
مرتضی افقه/ کارشناس اقتصادی  	

 همان زمان که ســقف پرداخــت یارانه بالا رفت، گروهی 
از کارشناســان اعلام کردیم که با توجه به نرخ تورم پیش 
رو، هرچند ممکن اســت در سال اول کاهشی در نرخ فقر 
داشــته باشــیم اما نرخ تورم بالا تمام این شــاخص ها را 
خواهد بلعید. معیار ســنجش نرخ فقر حداقل معیشت و 
خط فقری است که برآورد می شود اگر براساس این معیار 
نرخ فقر محاســبه شود، با توجه به اینکه پس از حذف ارز 
ترجیحی یارانه چند برابر شــد، قابل تصــور بود که افراد 
کم درآمد که معمولا این خانوار جمعیت بیشــتری دارند، 

یارانه بیشتری هم دریافت کنند.
 باید منتظر این باشیم که در سال 1۴02 و در سال آینده 
روند نرخ فقر معکوس شــود. در دوره ریاســت جمهوری 
احمدی نژاد هم شــاهد این روند کاهــش نرخ فقر بودیم، 
هرچند که ســال اول که هنوز تورم ناشــی از هدفمندی 
یارانه ها دیده نشــده  بود و درآمد خانوار بــه ویژه خانوار 
پرجمعیت حاصل از دریافت یارانه بیشــتر شد و نرخ فقر 
کاهش یافت اما ســال های بعد که نرخ تورم رشد شدیدی 

داشت تمام این منافع بلعیده شد.  
حال که این نرخ معکوس نرخ فقر با توجه به تورم در این 
دوره شــدیدتر خواهد شد و با شتاب بیشتری اثر افزایش 
درآمد گروه های کم درآمد ناشی از دریافت یارانه را خنثی 

می کند. 
باید توجه داشــت همان ســال اول که پس از حذف ارز 
ترجیحی یارانه افزایش پیدا کرد، قدرت خرید تا ۴۶ درصد 
کاهــش یافت و با ادامه نرخ تورم ایــن اثر افزایش درآمد 
ناشی از یارانه کمتر می شود.با اشاره به حذف قشر و دهک 
درآمدی متوسط و هشدارها درباره تبعات ایجاد دو قطب 
فقیر و غنی در کشــور باید  گفت چند سال است که روند 
حذف طبقه متوســط کشور آغاز شده و دقیقا پس از آغاز 
تشــدید تحریم ها در سال 97 شــاهد این روند هستیم و 
با سیاســت های غلط به ویژه در ســال اخیر که به ادعای 
دولت می خواهند تحریم را از ســفرهای مردم جدا کنند، 
می بینیم که فشــار بیشــتری به مردم وارد شده و سفره 

مردم کوچک تر شده است. 
به طوریکه که هر ماه درآمد تعداد بیشتری از خانوار مربوط 
به طبقه متوســط کاهش پیدا می کند. همزمان با کاهش 
درآمــد خانوار مالیــات بر آنها افزایش پیدا کرده اســت، 
وقتــی بر درآمد 30 میلیون تومانــی مالیات 30 درصدی 
و بیشتر اعمال می شود عملا به نیروهای متخصص کشور 
فشار می آید و با سرعت بیشتری به طبقه پایین تر سقوط 

می کنند. 
خط فقر براساس شــاخص های وزارت بهداشت مبنی بر 
اینکه یک فرد برای ادامه حیات به چه میزان مواد غذایی 
از جمله پروتئین و ... نیاز دارد، محاسبه می شود به اضافه 
سهم مسکن به عبارتی با سنجش نیازهای اولیه هر خانوار. 
با دو فقر شــدید و مطلق مواجه هســتیم و در فقر شدید 
فقط نیازهای غذایی محاسبه می شود و در فقر مطلق سایر 
نیازهای اساســی از جمله پوشاک و مســکن و ... در نظر 

گرفته می شود. 
دربــاره جمعیت زیر خط فقر رقمــی که در آن اتفاق نظر 
وجــود دارد 30 میلیون نفر اســت اما اگــر معیارها را به 
صورت اســتاندارد در نظر بگیریم ایــن رقم به حدود ۶0 
میلیون نفر می رســد که همان عددی است که وزارت کار 

در دوره ریاست جمهوری روحانی اعلام کرد .

یک فعال حوزه اقتصادی گفت: آموزش اقتصادی به دانش آموزان و نسل آینده ساز می تواند به توسعه اجتماعی کشور 
کمک شــایانی کند." آرمان کریمــی" فعال حوزه اقتصادی ضمن بیان این مطلب افزود: امروزه، دانش اقتصاد و ســواد 
مالی از اهمیت بســیاری برخوردار است. آموزش اقتصادی به دانش آموزان، علاوه بر اینکه می تواند به آنها کمک کند تا 
درک بهتری از فرآیندهای اقتصادی داشــته باشــند، می تواند آنان را به مدیریت مالی هوشمندانه و تصمیم گیری  های 
مالی صحیح تر ترغیب کند.وی ادامه داد: آموزش سواد مالی به دانش آموزان به عنوان آینده سازان کشور، برای توسعه 
اجتماعی آنها و نیز کل جامعه بســیار مؤثر خواهد بود.  این فعال حوزه اقتصادی در ادامه تصریح کرد: در همین راستا، 
دولت می تواند به توسعه برنامه های آموزشی در حوزه اقتصاد و سواد مالی توجه ویژه ای داشته باشد و با توسعه مناسب 
و منظم این برنامه ها در مدارس، نســل جوان را با دانش و ســواد مالی مناسب آشنا کند. فعال حوزه اقتصادی  در ادامه  
اظهار  داشت: دانش آموزان باید یاد بگیرند که آموخته های خود را به مرحله تولید برسانند و در این زمینه باید آموزش 

اقتصاد ی از مدارس شروع شود.

سرپرســت اداره کل فناوری اطلاعات سازمان امور مالیاتی گفت: به دلیل همکاری نکردن ۲۶ نهاد مربوط برای ارائه 
برخط مالیات ارث همچنان این خدمت به صورت حضوری ارائه می شــود. محمد جهانی کیا، سرپرســت اداره کل 
فناوری اطلاعات ســازمان امور مالیاتی گفت: سازمان امور مالیاتی 19 خدمت خود را در پنجره واحد خدمات دولت 
هوشمند، ارائه می کند از جمله این خدمات استعلام خرید و فروش املاک، ثبت نام مودیان مالیاتی و تشکیل پرونده، 
صدور گواهی ماده 186 برای دریافت مجوز کســب و انواع اظهارنامه هستند. 75 درصد استعلام ها به صورت برخط 
به مودیان و دســتگاه های اجرایی برخط پاسخ داده می شود؛ 25 درصد از این استعلام ها به علت بدهی ها پاسخ داده 
نمی شود که باید مودی مربوط برای تسویه بدهی به ادارات مراجعه کند که البته پرداخت آنلاین بدهی هم برای این 
مودیان فراهم شــده است.سرپرســت اداره کل فناوری اطلاعات سازمان امور مالیاتی ادامه داد: یکی دیگر از خدمات 
سازمان امور مالیاتی، صدور گواهی خرید و فروش ملک است که به صورت برخط صادر می شود و حتی خود معامله 

گران املاک هم متوجه این گواهی نمی شوند. این موضوع با همکاری سازمان ثبت و اسناد رخ داده است. 

آموزش سواد مالی به دانش آموزان  منجر به توسعه اجتماعی کشور می شودصدور اظهارنامه ارث به صورت برخط نیازمند همکاری ۲۶ دستگاه است

در حالی که مقامات دولــت در حال تبریک و 
تهنیت و تشکر بابت کشف فساد بزرگ در بخش 
نشان می دهد  بررسی ها  واردات چای هستند، 

ابعاد پرونده چندان روشن نیست.

 حالا هم معاون اجرایی رییس جمهوری، هم وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و هم وزیر اطلاعات و ســایر مقامات 
در کنار رییس دســتگاه قضا در این بــاره توضیحاتی 
مبسوط را داشته اند .مقامات دولتی مانور خود را بر این 
مساله گذاشته اند که این فســاد ابتدا در دولت کشف 
شد و سپس به دســتگاه قضایی گزارش شده است اما 
حالا روشــن نیست زمان کشــف این فساد چه زمانی 
بوده است.وزیر اطلاعات در گزارشی که به هیات دولت 
ارائه داده اســت، عنوان کرده اطلاعات و ارقامی که از 
پرداختی هــای ارزی در این پرونــده در افکار عمومی 

مطرح شده دقیق و صحیح نیست. 
وی تاکیــد کرده اســت: »این تخلف از ســال 1398 
آغاز شــده و در ســال اول این دولت شناســایی و با 
عوامل آن برخورد شــده و متخلفیــن از جمله عوامل 
شــرکت مذکور و برخی کارکنان دولت، حســب مورد 
به دادســرای تهران و هیأت های رسیدگی به تخلفات 
اداری معرفی شــده اند.«این در حالی است که سخنان 
رییس قوه قضاییه نشان می دهد جزییات این پرونده به 
چه صورتی بوده است . غلامحسین اژه ای در سخنانی 
اعلام کرده است: »تخلف گروه دبش از سال ۹۸ شروع 
شــد که در همان ســال گروه دبش حدود ۲ میلیون 

دلار و در ســال ۹۹، ۲۱ میلیون دلار گرفته است، اما 
در ســال ۱۴۰۰، 60درصــد ارز واردات را به این گروه 
داده اند که حتما خلاف اســت و در سال ۱۴۰۱ بیش 
از ۷۰درصد ارز را این گروه گرفته اســت.«وی افزود: با 
متخلفان واردات چای بدون خط قرمز برخورد می شود 
البتــه دولت گفتــه ۶۰ فرد متخلــف را برکنار کرده، 
امــا تاکنون این افراد به قوه قضاییه معرفی نشــده اند.

با توجه به ســخنان وزیر اطلاعات مبنی بر اینکه این 
تخلف در ابتدای دولت یعنی در ســال 1400 کشــف 

شده است روشن نیست چرا تخصیص ارز به این گروه 
واردکننده تا ســال 1400 نیز تداوم داشته است .البته 
صادق حسنی مدیر اجرایی سندیکای چای می گوید در 
پنج سال منتهی به سال ۱۴۰۰ آمار واردات چای ایران 

بین ۶۰ تا ۶۵ هزار تن بوده است. 
در سال ۱۴۰۱ در دوران وزارت محمدجواد ساداتی نژاد 
وزیر کشاورزی دولت رییسی اما ناگهان واردات چای به 
۱۱۰ هزار تن می رسد. این آغاز روندی بود که به نامه 
اتحادیه تولیدکنندگان، بازرگانان و صنایع بسته بندی 

چای کشــور به محمد مخبر معاون اول رییس جمهور 
منجر شد. حســنی در ادامه درباره روند پیگیری های 
ســندیکای چای گفت: »اطلاعات دیگری هم داشتیم 
که شــفاهی بود و متوجه شدیم که اتفاقات شومی در 
حال رخ دادن است. به همین دلیل طی مصاحبه ای در 
آبان ماه هشدار دادیم که اتفاقاتی شوم در صنعت چای 
در حال وقوع است و از دستگاه های مختلف خواستیم 
که به این مسئله ورود کنند.«نکته دیگر اینجاست که 
به گفته حســنی این اطلاعات و مستندات در مهر ماه 
به صورت کتبی و در دی ماه ۱۴۰۱ به صورت حضوری 
در اختیار وزیر وقت جهاد کشــاورزی قرار داده شــده 
بود: »یازده دی ماه سال ۱۴۰۱ هم گزارشی از اسناد و 
اطلاعاتی که داشتیم در حضور نماینده لاهیجان آقای 
فرخی به وزیر وقت آقای ساداتی نژاد ارائه دادم. در آن 
دیــدار نیز ناهمخوانی اعداد و ارقام و مســتندات را به 
وزیر وقت شفاهی و کتبا توضیح دادیم.« بنابراین ماجرا 
دو بار به ساداتی نژاد خبر داده شده بود اما او هیچ اقدام 

عملی در این زمینه نکرد.
 این در حالی اســت که ۲۴ بهمن ۱۴۰۱ نامه اتحادیه 
واردکننــدگان به مخبر ماجرا را علنی تر کرد اما باز هم 
سکوت وزیر کشــاورزی دولت رییسی ادامه داشت.به 
این ترتیب با توجه به ابعاد عجیب این پرونده و بزرگ 
شدن حجم فساد و افزایش شدید واردات چای در سال 
1401، باید روشــن شــود تخصیص ارز دقیقا در چه 
زمانی متوقف شده و در عین حال اطلاع دولت در چه 

دوره زمانی اتفاق افتاده است.

ابعاد پرونده  هر روز پیچیده تر می شود

رازهای مگو در پرونده فساد چای دبش
یادداشت

اخبار  کوتاه

ابلاغ وام 350 میلیونی مسکن روستایی 
تا چند روز آینده

مدیرکل مسکن روســتایی بنیاد مســکن از ابلاغ وام جدید مسکن 
روســتایی تا چند روز آینده خبر داد و گفــت: تضمین  مابه التفاوت 
نرخ سود وام را صندوق ملی مسکن صادر می کند. سیدرضا حمیدی 
درباره وام مسکن 350 میلیون تومانی اظهار کرد: سال گذشته سقف 
تسهیلات 2 برابر و 200 میلیون تومان شد. از 210 هزار واحد تاکنون 
180 هزار فقره منجر به امضای قرارداد با بانک شــده است.وی ادامه 
داد: امســال پیش نویس مصوبه افزایش سقف وام مسکن روستایی به 
ســازمان برنامه و بودجه ارسال شــد، در نهایت رقم تسهیلات 350 
میلیون تومان برای 350 هزار واحد تعیین شد.وی با یادآوری این که 
آبان ماه وام مذکور به تصویب هیئت وزیران رســید و به دستگاه های 
اجرایــی،  بانک مرکزی و ســازمان برنامه و بودجه ابلاغ شــد، گفت:  
این تســهیلات با توجه به این که یارانه دار است باید سازمان برنامه و 
بودجه مابه التفاوت نرخ ســود یعنی 18 درصد را برای صندوق ملی 
مســکن تضمین کند.وی با بیان این که این صندوق نیز تضمین های 
لازم را بــرای بانک های عامل صادر می کند، افــزود: این روند طی و 

صورت جلسه و مکاتبات انجام شده است. 

واردات خودرو به صرفه نیست
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: وقتی در داخل کشور ظرفیت 
تولید ۱.۵ میلیون خودرو وجود دارد اختصاص ۲ تا ۳ میلیارد دلار 
از منابع ارزی کشــور برای واردات خودرو به صلاح کشور نیست. 
داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور اظهار کرد: فرض 
کنیم ســال آینده ۲ تا ۳ میلیارد دلار واردات خودرو انجام شود و 

بر اساس آن درآمدها و حقوق گمرکی را محاسبه می کنیم. 
در حالی که میدانیم به صلاح کشــور نیست منابع ارزی کشور را 
به وارداتی خودرویی اختصاص دهیم که در داخل کشور ظرفیت 

تولید ۱.۵ میلیون خودرو را داریم.
وی به افزایش دستمزدها اشاره کرد و افزود: همه ما دوست داریم 
در ســالی که تورم نسبتاً بالایی داشــتیم افزایش حقوق ها را بین 
۲۵ تا ۳۰ درصد افزایش دهیم اما وقتی منابع را حســاب و کتاب 
می کنیم می بینیم واقعــاً ظرفیت افزایش ۳۰ درصد حقوق وجود 

ندارد.
اگر در شــرایط تورمی درآمد کارکنان بهبود یابد باعث خرسندی 
همه اســت اما اگر نتوانیم چه می شود؟ این هزینه قطعی است و 

وقتی درآمد اتفاق نیفتد و دولت ناترازتر می شود. 

افزایــشِ ۵۷ درصــدیِ دســتمزدِ کارگــران، تــورمِ 
۲۹درصدیِ پایانِ اسفند ســال ۱۴۰۰ را به ۴۵درصد 
رســاند! این جملــه  عجیب و پُرنقــض را وزیر کار در 
جمع دانشجویان دانشگاه امام صادق)ع( گفت و تأکید 
کرد که افزایشِ ۵۷درصدیِ دســتمزدِ سال ۱۴۰۱ از 
آن جهت که ســبب افزایش نرخ تورم شــده، به ضرر 

کارگران بوده است. 
تکرارِ گزاره  همیشــگی و پیش پا افتاده  تأثیر دستمزد 
بر نرخ تورم، آن هم درســت ســه ماه مانده به شــروعِ 
جلساتِ شورایعالی کار برای تعیین حداقل مزدِ ۱۴۰۳، 
البته خیلی هم جــای تعجب ندارد، اما اینکه وزیر کار 
نمی داند نرخ تورم ســال ۱۴۰۰ چقدر بوده و استدلالِ 
خــود را بر پایه ی داده هایِ به شــدتِ غلط بنا می کند 

عجیب است!
 آنطور که داده های رســمی می گوید نرخ تورمِ ۱۲ ماه 
منتهی به سال۱۴۰۰ بیش از ۴۰ درصد بوده و مشخص 
نیســت وزیر کار تورمِ ۲۹ درصدیِ اسفند ۱۴۰۰ را از 
کجا آورده است! از این آمار به شدتِ غلط که بگذریم، 
باید از وزیری که معتقد اســت افزایــشِ ۵۷درصدیِ 

دســتمزدِ کارگران مســببِ اصلیِ تــورمِ ۴۵درصدیِ 
سال ۱۴۰۱ بوده، پرســید که اگر این گونه است، چرا 
دســتمزدِ ۲۷درصدیِ ســال ۱۴۰۲ نتوانسته تأثیری 
روی کاهشِ نرخ تورم داشته باشد؟ مرکزِ آمار ایران در 
تازه ترین گزارش خود، نرخ تورمِ ســالانه ی آبان ماه را 
۴۴.۹ درصد اعلام کرد؛ این شــاخص در مهرماه ۴۵.۵ 

درصد و در شهریورماه ۴۶.۱ درصد اعلام شده بود؛ این 
ارقامِ تفاوتِ محسوســی با تورمِ ۴۵.۸درصدیِ ۱۲ ماه 
منتهی به اسفندماه سال قبل ندارد. با این اوصاف، باید 
از وزیری که می پرســد »چه شد که تورم ۲۹درصدیِ 
پایان اســفند ۱۴۰۰ به تورم بالای ۴۵درصد رسید؟« 
پرســید: »چه شــد که افزایشِ ۲۷درصدیِ دستمزدِ 
کارگران نتوانســت مانع رسیدن به تورمِ ۴۵ درصدیِ 
آذرماه ســال ۱۴۰۲ شود؟ علیرضا حیدری کارشناس 
مسائل اقتصادی می گوید: همبستگی دستمزد و نرخ 

تورم در اقتصاد ایران اثبات نشده است.
 این مهم را می توان به راحتی با بررســی و مقایسه ی 
منحنی تورم و درصدِ افزایش دستمزد طی دو دهه ی 
گذشته متوجه شد؛ همگرایی بین این دو وجود ندارد. 
ضمن اینکــه در اقتصاد کلان، تورمِ حاصل از فشــارِ 
تقاضا، زمانی ایجاد می شــود که تقاضا از عرضه بیشتر 
شــود. حیدری ادامه می دهد: وقتی ما نتوانســته ایم 
قــدرتِ خریدِ کارگران را ثابــت نگه داریم و با این کار 
تقاضای عمومــی را کاهش داده ایم، چگونــه از تأثیرِ 
دســتمزد بر نرخ تورم حرف می زنیــم؟ وقتی به دلیلِ 
پاییــن بودنِ تقاضا در بازار، رکود ایجاد شــده، چگونه 
می توانیم بگوییم که افزایشِ دســتمزد سبب افزایش 

نرخ تورم شــده اســت؟! بــه گفته ی این کارشــناس 
مسائل اقتصادی، افزایش ۲۷درصدیِ حداقل دستمزدِ 
کارگران و افزایش ۲۱درصدیِ دستمزدِ کارگران سایر 
سطوح، با توجه به نرخ تورم حدود ۴۷درصدی، سبب 
کاهش ۵۰درصدیِ قدرتِ خرید کارگران شد و تقاضای 
عمومی را بیش از پیش کاهش داد. خب طبقِ استدلالِ 
آقایان با این وضع می  بایست تورم کاهش پیدا می کرد 
اما چرا تورم امســال با سال گذشــته تفاوتِ چندانی 

نداشته است؟ 
حیدری در پاسخ به این سوالِ خود به علتِ تورم اشاره 
می کنــد و می گوید: تورم در ایران ناشــی از ناترازی و 
بی انضباطی مالی دولت اســت. پیشــنهاد دولت برای 
افزایشِ دســتمزدِ ۱۸درصدی کارمندان در بودجه ی 
۱۴۰۲ نشــان می دهد که دولت امســال نیز به دنبالِ 
کنترلِ مذاکراتِ مزدی در شورایعالی کار و پیاده کردنِ 
همانِ سیاســتِ سابقِ سرکوب مزدِ کارگران است. این 
در حالیست که حداقل دستمزدِ کارگران چنان چه در 
قانون کار الزام شــده، باید بتواند نیازهای یک خانواده 
کارگری را تأمین کند؛ الزامی که همواره قربانیِ همان 
اســتدلالِ دور از واقعِ »تاثیرِ دســتمزد بر افزایشِ نرخ 

تورم« شده است. 

 آقای  وزیر ، چه شد که با دستمزدِ ۲۷درصدی، باز هم به تورم ۴۵درصدی رسیدیم؟

ثابت قدم در فقیرتر کردنِ کارگران
گزارش

زهرا معرفت /  گروه  اقتصادی 

 ذخیره ۵۰۰۰ تن میوه برای شب یلدا
رئیس اتحادیه بارفروشــان اســتان تهران گفت: مقادیری میوه برای شب یلدا ذخیره شده که از ۲۷ آذر به 
منظور تنظیم قیمت ها وارد بازار خواهد شد.مصطفی دارایی نژاد در پاسخ به این سوال که چه تدابیری برای 
تامین میوه شــب یلدا اتخاذ شده است؟ گفت: ۵۰۰۰ تن انار، کیوی، نارنگی، پرتقال، سیب و هندوانه برای 
شــب یلدا در انبارها ذخیره  کرده ایم.وی ادامه داد: این اقلام ذخیره شده در روزهای پایانی ماه یعنی از ۲۷ 

آذر در بازار عرضه خواهد شد و هیچ کمبودی وجود ندارد.
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موضوع مهاجرت پرستاران در کشور در 
ســال های اخیر به یک معضل پیچیده 

تبدیل شده است. 

مســاله ای که به طور کلی با دو رویکرد مواجه 
است. عده ای مهاجرت پرســتاران را از کشور، 
یک تهدید بزرگ برای نظام ســلامت می دانند 
و معتقدند مهاجرت پرســتاران موجب کمبود 
بیشتر پرستار، افزایش سختی کار و نارضایتی 
پرستاران و بیماران شده است و باید به هر شکل 
ممکن جلوی افزایش مهاجرت پرستاران گرفته 
شــود زیرا کمبود پرســتاران به بحران بزرگی 
برای کشور تبدیل شده است. از طرفی عده ای 
نیز مهاجرت پرســتاران را یــک فرصت و یک 
مساله جهانی و آن را نشانه کیفیت و توانمندی 
پرستاران ایران می دانند که باید از این فرصت 
برای حضور در بازارهای بین المللی اســتفاده 

کنیم.
در مورد میزان مهاجرت پرســتاران از کشــور 
آمارهای مختلفی گفته شــده است که ممکن 
است دقیق نباشــد اما در مورد علل مهاجرت، 
اطلاعات بیشتری وجود دارد. تحقیقات مختلفی 
نیز درباره علت مهاجرت پرســتاران انجام شده 
است و مسائل مختلفی مانند بیکاری، سختی 
کار و حقوق پایین، تبعیض بین پرســتاران و 
پزشــکان به طور کلی تبعیض های حرفه ای و 
نیز مسائل اجتماعی و اقتصادی کشور از جمله 
بی ثباتــی اقتصادی و اجتماعی، وجود فســاد، 
کیفیت زندگی بهتر در خارج، شــیوه مدیریت 
کشور، بی توجهی به شایســته سالاری، وجود 
تبعیض های اجتماعــی، نابرابری های افراد در 
برابر قانون، فرصت هــای اجتماعی بهتر برای 
فرزنــدان، دسترســی به آزادی هــای فردی و 
اجتماعی در خارج از کشور، تشدید بحران های 
زیست محیطی و پیوستن به خانواده و آشنایان 
در خارج از کشــور به عنوان علل مهاجرت ذکر 

شده است.

ë  ایران مهاجرت از  سالانه چقدر پرســتار 

می کند
»محمد میرزابیگی« رئیس کل ســازمان نظام 
پرستاری آمار مهاجرت پرستاران را بین ۱۵۰۰ 
تا دو هزار نفر ذکر کرده و گفته است: پرستاران 

به کشورهای مختلفی مهاجرت می کنند. 
از کشــورهای همســایه و حوزه خلیج فارس 
بگیرید تا آفریقای جنوبی، کشــورهای غربی و 
اروپایی، هر جا درخواست کند و پرستار ببیند 
که آنجا شرایط مناسبی هست، برتری خاصی 
ندارند. ولی طبیعی است که هرچه راه نزدیکتر 
و مزایا بیشتر باشــد، آنجا را انتخاب می کنند. 
»محمد شریفی مقدم« دبیرکل خانه پرستار اما 
ایــن آمار را بیش از ۳ هزار نفر در ســال اعلام 
کرده و گفته است:  سالانه بیش از ۳ هزار پرستار 
از کشور مهاجرت می کنند اما وزارت بهداشت 
حتی اندازه همین آمار بــه کادر درمان اضافه 
نمی کند. طی ســال های ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۲ قرار 
شده ۱۲ هزار پرســتار استخدام شوند که این 
روند تکمیل نشــده و هنوز به جذب سالانه ۳ 
هزار پرســتار در ســال هم نرسیده ایم.سالانه 
عده زیادی از پرستاران بازنشسته می شوند اما 
وزارت بهداشت حتی برای بیمارستان های تازه 
تاسیس خود نیز به اندازه کافی پرستار استخدام 
نمی کند و بیمارســتان هایی که اخیرا تاسیس 
شــده اند مانند بیمارستان »مهدی کلینیک یا 
الغدیر« در تهران با وجود گذشــت چندین ماه 

از زمان تاسیس به علت کمبود پرستار با مشکل 
مواجه هستند.شریفی مقدم گفته است: کمبود 
پرســتار اکنون آن قدر جدی است که به دلیل 
این کمبود، برخی بیماران جان خود را از دست 
می دهند. اینکه بیماران چیزی نمی گویند به این 
دلیل است که یا از حقوق خود آگاه نیستند یا 
مظلوم هستند. در عین حال هیچ پرستاری از 
وضعیت خود راضی نیست. بیش از ۹۰ درصد 
پرستاران از کارشــان ناراضی هستند،  کمتر از 
۱۰ درصد هم که شــاید رضایتی داشته باشند 
کســانی هستند که کار بالینی نمی کنند و کار 
مدیریتی دارند مثلا مترون بیمارستان هستند.
دبیرکل خانه پرستار معقد است: فاصله درآمدی 
و تبعیض بین کادر درمان از جمله پزشــکان و 
پرستاران نیز بر افزایش نارضایتی پرستاران تاثیر 
دارد. متوسط حقوق یک پرستار تازه استخدام ۹ 
میلیون تومان است که حتی کفاف اجاره خانه 
را هم نمی دهد، در حالی که درآمد یک پزشک 
متخصص فقــط در بخش دولتی بیش از ۱۴۰ 

میلیون تومان در ماه است.
 همه این مســائل روی نارضایتی شغلی، ترک 
شغل و مهاجرت پرســتاران تاثیر دارد.»عباس 
عبادی« معاون پرستاری وزیر بهداشت نیز در 
این مورد گفته اســت: ۲۱۰ هزار نفر در گروه 
پرستاری در کشور شــاغل هستند. عمده این 
افراد خانم هســتند که بعد از مدتی حدود ۱۵ 

درصد آنان به علل مختلف از جمله سختی کار، 
مشکلات معیشتی یا دلایل دیگر ترک خدمت 
می کنند. برخی از پرستاران ممکن است پس از 
پایان طرح میل به اشــتغال نداشته باشند. چرا 
که پرستاری یک حرفه سخت و پرمشقت است 
و شیفت های طولانی دارد.معاون وزیر بهداشت 
درباره روند مهاجرت پرستاران نیز گفته است: 
آماری که درباره مهاجرت پرســتاران منتشــر 
می شود دقیق نیست. پرســتاران برای خروج 
از کشــور باید از سازمان نظام پرستاری گواهی 
»گود استندینگ« بگیرند. طبق اعلام سازمان 
نظام پرســتاری ماهانه ۱۰۰ نفر برای گرفتن 
گواهی »گوداستندینگ« اقدام می کنند اما آیا 
همه این افراد از کشــور بــا ویزای کاری خارج 
می شوند یا خیر؟ نمی دانیم. موضوع مهاجرت بنا 
به نیاز همه کشــورها به نیروی پرستاری امری 
طبیعی است. اما افزایش آن می تواند غیرطبیعی 

تلقی شود.

ë  پرســتاران مهاجرت  با  منفعلانه  رویکرد 
جوابگو نیست

»احمد نجاتیان« کارشناس مسائل پرستاری و 
معاون سابق فنی، آموزشی و پژوهشی سازمان 
نظام پرســتاری درباره پیامدهــای روند رو به 
افزایــش مهاجرت پرســتاران از ایران توضیح 
داد: مهاجرت پرســتاران یک واقعیت است که 
نمی توانیم آن را کتمان کنیــم یا آن را عوض 
کنیم. نمی توانیم صورت مســاله را پاک کنیم. 
قطعا مهاجرت پرســتاران در کیفیت خدمات 
پرستاری در کشور تاثیر منفی می گذارد اما مهم 
رویکرد ما نســبت به این مساله است. اینکه با 
این مساله به صورت فعال یا منفعلانه برخورد 
کنیم. تاکنون به صورت غیر فعال با این موضوع 
برخورد کرده ایم.بسیاری از مسئولان فقط آمار 
می دهند که تعداد پرســتاران مهاجر بیشــتر 
شدند. گاهی هم پیشنهادهایی مطرح می کنند 
که حقوق و مزایای پرستاران را افزایش دهیم. 
این نوع رویکرد غیر فعالانه با چنین مسائلی که 
ابعاد جهانی دارد جوابگو نیست به خصوص که 
نســل جدید در جست و جوی شرایط جدید با 
نگاه جهانی اســت.نجاتیان ادامه داد: واقعیت 

این اســت که دهکده جهانی اتفاق افتاده است 
و افزایش ارتباطــات جهانی در همه گروه ها از 
جمله پرستاران یک واقعیت انکار ناپذیر است. 
به نظر من باید رویکردمان را در مقابل موضوع 
مهاجرت برای همه گروهها از جمله پرستاران 
تغییر دهیم و به صورت فعال وارد قضیه شویم. 
باید این واقعیت را بپذیریم که مهاجرت وجود 
دارد، این حق هر فردی اســت که انتخاب کند 
در کجای دنیا می خواهد زندگی کند، حاکمیت 
و نظام مدیریتی کشــور نیز بایــد به موضوع 
مهاجرت پرســتاران به عنوان یک فرصت نگاه 
کنــد و خودش برای مدیریت آن مداخله فعال 
داشــته باشــد.وی افزود: به هر حــال در دنیا 
کشورهایی هستند که به نیروهای کار ایرانی از 
جمله پرستاران نیاز دارند. مسئولان می توانند 
خودشــان در این زمینه با این کشورها مذاکره 
کننــد و قراردادهایی ببندند تا منافع نیروهای 
کار ایرانی در آن کشورها تامین شود. مهاجرت 
نیروها می تواند به صورت مدیریت شده باشد، 
در این صورت می توانیم نرخ بازگشت نیروها و 
شرایط کاری آنها را در کشورهای مقصد ببینیم 
تا دچار مشــکل نشوند و بتوانیم از آنها صیانت 

کنیم. 
در هــر صورت بایــد برخوردمــان را در مورد 
مســاله مهاجرت از منفعلانه به برخورد فعالانه 
تغییر دهیم.وی گفت:  در مورد تبعات مهاجرت 
پرستاران بر مســائل داخل کشور ضمن اینکه 
باید تلاش کنیم نیازهای داخل کشور را تامین 
کنیــم بایــد واقعیت جهانی مهاجــرت را هم 
بپذیریم. متاسفانه شاهد یک نوع رودربایستی 
بین مسئولان کشــور هستیم که واقعیت های 
جامعه را نادیده می گیرند، اگر مسئولان واقعیت 
مهاجرت پرســتاران را نادیــده بگیرند، اصل 
موضوع از بین نمی رود و این واقعیت اتفاق می 
افتد اما خارج از اختیار ماست.اما اگر مسئولان 
این واقعیت و این حجم مهاجرت را قبول کنند، 
می توانیم با برنامه ریزی آن را مدیریت کنیم و 
نرخ بازگشت پرستاران را کم کنیم باید بسته ای 
را برای مدیریت مهاجرت پرستاران تدوین کنیم 
و در تدوین آن بایداز تجارب جهانی هم استفاده 

کرد.

جامعه

افسردگی و غم را با هم اشتباه نگیرید
مهدیه گلستانی، روانپزشک  	

اهمیت تشخیص تفاوت بین غم و اندوه عادی و افسردگی ممکن است شما 
را تشــویق کند که دست به کار شوید و به دنبال منابعی برای بهبود خلق 
و خوی خود باشــید.غم و اندوه حالتی عاطفی است که با احساس ناراحتی 
و خلق و خوی بد مشــخص می شود و یکی از احساسات اساسی انسان به 
حساب می آید، این احساس یک واکنش طبیعی به موقعیت هایی است که 
ناراحت کننده، دردناک یا ناامید کننده هستند، گاهی اوقات این احساسات 
می توانند شدیدتر باشــند، در حالی که در موارد دیگر ممکن است، نسبتاً 
خفیف درک شــوند.اگر از علامت های تبدیل غم و اندوه به افسردگی آگاه 
باشید و چنانچه متوجه شــدید این نشانه ها به مدت دو هفته یا بیشتر بر 
زندگی شما تأثیر گذاشته، باید کمک حرفه ای بگیرید. علامت های افسردگی 
عبارتند از: حالت غمگین، مضطرب یا اصطلاحاً خالی بودن مداوم، احساس 
ناامیدی یا بدبینی، احساس گناه، بی ارزشی و درماندگی، از دست دادن علاقه 
یا لذت به سرگرمی ها و فعالیت هایی که زمانی از آنها لذت می بردید، از جمله 
رابطه جنســی، کاهش انرژی، خستگی، مشکل در تمرکز، بی خوابی، بیدار 
شدن صبح زود یا پرخوابی، از دست دادن اشتها، کاهش وزن و یا پرخوری 
و افزایش وزن، افکار مرگ یا خودکشی حتی اقدام به خودکشی، بی قراری 
و تحریک پذیری، علامت های فیزیکی مداوم که به درمان پاسخ نمی دهند 
مانند سردرد، اختلالات گوارشی و درد مزمن که اگر اینها را تجربه کردید، 
ممکن است تمایل داشته باشید که فقط “آن را سخت کنید” و صبر کنید تا 
از بین برود، با این حال اگر هر چه زودتر این علائم را تشخیص دهید، زودتر 
می توانید کمک بگیریــد و وضعیت خود را تغییر دهید.اگر برخی )یا چند 
مورد( از علامت های بالا را تجربه کردید، بدانید تنها نیستید، چنانچه بیش 
از چند هفته است که نشانه های غم و اندوه یا افسردگی را تجربه کرده اید، 
برای تعیین علت و اقداماتی که می توانید در مورد آن انجام دهید، با پزشک 
خود تماس بگیرید، گاهی اوقات احساس افسردگی نتیجه ابتلاء به اختلالات 
مربوط به روان نیســت.برای مثال، ممکن است یک وضعیت پزشکی مانند 
کم کاری تیروئید باشد که می تواند باعث علائم افسردگی شود، هنگامی که 
پزشک شما علل بالقوه پزشکی را رد کرد، می تواند گزینه های دیگری را برای 

افسردگی شما ارائه دهد.
در این بین متخصصان از تعدادی تکنیک برای تعیین اینکه آیا آنچه شما 
احساس می کنید غم و اندوه یا افسردگی طبیعی است استفاده می کنند، این 
تکنیک ها معمولًا شــامل پرسیدن سوال یا تکمیل پرسشنامه در مورد نوع 
علامت هایی است که تجربه می کنید، مدت زمانی است که آنها را احساس 
کرده اید و شدت آنها چقدر است، پزشک شما همچنین می خواهد در مورد 
زندگی شما و تأثیری که این نشانه ها بر توانایی شما برای عملکرد در خانه، 
محل کار، دانشــگاه یا مدرسه داشته اید بیشتر بداند.پزشک شما همچنین 
ممکن اســت یک معاینه فیزیکی انجام دهد به خاطر داشته باشید که در 
مورد هر دارو یا مکملی که مصرف می کنید به پزشــک خود اطلاع دهید 
زیرا برخی داروها نیز می توانند احساس افسردگی را تشدید کنند.تعدادی 
از عوامل می توانند در ایجاد افســردگی نقش داشته باشند، برخی از عوامل 
خطر افسردگی عبارتند از سابقه خانوادگی بیماری روانی، مصرف مواد مخدر، 
سابقه ابتلاء به سایر اختلالات روان، سیستم حمایت اجتماعی ضعیف، تجربه 
یک تروما، شرایط سلامت مزمن، عزت نفس ضعیف، رویدادهای استرس زای 
زندگی، ترومای دوران کودکی می تواند از عوامل زمینه ساز افسردگی باشد.
افسردگی معمولًا با استفاده از داروهایی به نام داروهای ضد افسردگی یا از 
طریق روان درمانی درمان می شود، معمولًا بهترین رویکرد درمانی ترکیبی از 
دارو درمانی و روان درمانی است.شناخت درمانی، درمانی مفید برای مبتلایان 
به افسردگی است، این نوع درمان به افراد می آموزد که فکرهای منفی خود 
را در نظر بگیرند و الگوهای مثبت تری را جایگزین آن کنند، این مفید است 
زیــرا افکار ما و آنچه به خود می گوئیم بر روحیه و انگیزه ما تأثیر می گذارد.
همچنین ممکن اســت پزشک تغییراتی را در شیوه زندگی به شما توصیه 
کند که می تواندبه شما در مقابله با علامت ها کمک کند، انجام کارهایی مانند 
ورزش منظم، رژیم غذایی سالم، خواب کافی و ارتباط با عزیزان می تواند به 

شما در مدیریت شرایط کمک کند.

برخی معلولان پشت  نوبت دریافت وسایل کمک  توانبخشی هستند
نجمه محمودی نیا / گروه جامعه 	

سرپرســت دفتر توانبخشــی آموزشی، حرفه ای و توانپزشکی ســازمان بهزیستی کشور با اشاره به وضعیت تأمین وسایل کمک توانبخشــی، اظهار کرد: در حال حاضر ۷۰ درصد 
اعتبارات خدمات وسایل توانبخشی در ۹ ماهه ابتدای سال به استان ها ابلاغ شده و انتظار می رود ابلاغ ۱۰۰ درصـــدی توزیع کامل اعتبارات به استان ها صورت گیرد.از ابتدای 
سال جاری تاکنون تعداد ۹۸ هزار نفر از وسایل کمک توانبخشی شامل ویلچر، عصا، تشک مواج و... بهره مند شده اند.زهرا نوع پرست با اشاره به وضعیت تامین سمعک و باتری آن 
بیان کرد: امسال معاونت توانبخشی به مناسبت روز جهانی ناشنوایان اعتبار ۷۵ میلیارد تومانی جهت تهیه سمعک مورد نیاز افراد دارای اختلات شنوایی به استان ها ابلاغ کرده و 
همچنین ۱۰۰۰ سمعک اهدایی توسط سایر نهادها به استان های کم برخوردار توزیع شده است که این ها به نیازهای افراد تحت پوشش به وسایل کمک توانبخشی پاسخ می دهد. 
اما باتوجه به افزایش چند برابری قیمت این تجهیزات، علیرغم افزایش اعتبار مصوب، هنوز رفع نیاز کلیه افراد پشت نوبت میسر نشده و نیاز است »بیمه تکمیلی« وسایل کمک 

توانبخشی، مد نظر سازمان های بیمه گر قرار گیرد.

یادداشت

پرستاران می روند و مسئولان بدرقه می کنند

مهاجرت بی امان سفید پوشان 

ماه

وزیــر علوم با بیــان اینکه محصــولات فناورانه 
امروز برون داد دانشگاه ها است، با اشاره به اینکه 
ایران رتبه اول تولید علم بر اســاس پایگاه علمی 
اســکوپوس را در منطقــه دارد، افزود: تحقیقات 
بین رشــته ای و چند رشــته ای از مأموریت های 
مشــترک معاونــت علمی ریاســت جمهوری و 
معاونت پژوهش و فناوری وزارت علوم اســت و 
بیش از ۳۵ درصد تولیدات ایران با مشارکت های 
بین المللی اســت. محمد علــی زلفی گل افزود: 

باید قــدر کارهای تحقیقاتی-توســعه ای و علوم 
پایــه را بدانیم زیرا ایــن دو در کنار هم موجب 
رشد می شوند، همانطور که ایران در حوزه تولید 
علم رتبه خوبــی دارد باید تلاش کنیم در حوزه 
فنــاوری هم خود را در جایگاه جهانی قرار دهیم 
و پژوهشــگران در این رشد نقش آفرین خواهند 

بود. 
وزیر علــوم در ادامه گفت: پایان نامه و رســاله 
دکتری هزار دانشــجوی اســتعداد درخشان از 
طریق ســامانه ایده ها و نیازها در راســتای رفع 
نیاز صنایع پذیرفته شد. امسال نیز ۲۰ درصد از 
طریق آزمون سراسری )در قالب بورسیه صنعت( 

جذب خواهیم کــرد. زلفی گل بیان کرد: بودجه 
فناوری در حوزه تحقیق و توسعه تنها ۸۳ صدم 
درصد است و مقرر شده تا در برنامه هفتم توسعه 
این رقم به دو درصد برســد. امروز شــاهدیم که 
کشــوری همچون ترکیه حدود ۱.۴ دهم درصد 
صرف تحقیق و توســعه می کند و این امر برای 
جامعه دانشــگاهی ایران شایســته نیست. زلفی 
گل خاطر نشــان کرد: بدون تولید علم مرجعیت 
حاصل نمی شــود ولی این یــک مطالبه به حق 
اســت که تولید علم به مصرف علم تبدیل شود 
زیرا در این شــرایط رفاه، قدرت و اقتدار محقق 

خواهد شد.

وزیر علوم:

هزار پایان نامه و رساله دانشجویان برای رفع نیاز صنایع پذیرفته شد

ا�ین مواد غذا�یی باعثا�ین مواد غذا�یی باعث

افزا�ش اشتها می شوندافزا�ش اشتها می شوند

کیک و شیرینی

برنج سفید

کارونی  ما

آب میوه

سیب زمینی 
کرده سرخ 

آدامس

اینفوگرافیک اختصاصی

نمایندگان مجلس در جلســه علنی دوشــنبه و در 
جریان رســیدگی به گزارش شــور دوم کمیسیون 
آمــوزش، تحقیقات و فنــاوری در مورد طرح اصلاح 
مــوادی از قانون تأســیس و اداره مــدارس و مراکز 
آموزشی و پرورشی غیردولتی، ماده ۷ این طرح را به 
این شرح به تصویب رساندند: »ماده ۷ - یک تبصره به 
عنوان تبصره ۴ به ماده ۱۰ این قانون الحاق می گردد: 
تبصره ۴ - تسهیلات این ماده برای مدارس و مراکز 
آموزشی و پرورشی غیر دولتی آسیب دیده از حوادث 
غیر مترقبه و بیماری های فراگیر نیز می باشد«.در ماده 
۱۰ قانون تأســیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی 
و پرورشی غیردولتی آمده است: » ماده۱۰ـ بانکهای 
کشور موظفند طبق قانون عملیات بانکی بدون ربا با 
معرفی وزارت آموزش و پرورش از ســی وپنج درصد 
)۳۵%( تــا پنجاه درصد )۵۰%( نیاز مالی مؤسســان 
مدارس و مراکز آموزشــی و پرورشی غیردولتی را که 
از کارکنان دولت و دارای ســابقه آموزشی می باشند 
جهت تهیه و یا توســعه فضای آموزشــی و پرورشی 
و تأمین تجهیــزات و امکانات مــورد نیاز به صورت 
قرض الحســنه و برای سایر اشــخاص از دیگر منابع 
اعتبارات بانکی تأمین کنند.تبصره ۱- بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران با همکاری وزارت آموزش و 

پرورش موظف اســت ظرف مدت دوماه پس از لازم 
الاجراء شدن این قانون، دستورالعمل اجرای این ماده 
را تدوین و به بانک هــا ابلاغ کند.تبصره ۲- گزارش 
نحوه اجرای موضوع این ماده به صورت سالانه توسط 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و وزارت آموزش 
و پرورش به هیــأت وزیران و کمیســیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی ارائه می 
شود.تبصره ۳- برخورداری از حمایت ها و تسهیلات 
در ایــن ماده منوط به تضمین کیفیت آموزشــی و 
پرورشی می باشــد«.همچنین با تصمیم محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس ماده ۶ طــرح اصلاح موادی 
از قانون تأســیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و 
پرورشی غیردولتی به این شرح جهت رسیدگی بیشتر 
به کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس 
ارجاع داده شد: »ماده ۶- در ماده ۸ قانون: الف- یک 
تبصره به عنوان تبصره ۴ به شرح زیر الحاق می گردد: 
خ- داشتن حداقل پنج سال سابقه فعالیت آموزشی 
یا پژوهشــی یا فرهنگی )برای متقاضی تأســیس یا 
اکثریت مطلق اعضای متقاضیان. ب -یک تبصره به 
عنوان تبصره ۴ به شــرح زیر الحاق می گردد: تبصره 
۴- اشخاص موضوع ماده ۳ قانون رسیدگی به دارایی 
مقامات، مسئولان و کارگزاران جمهوری اسلامی ایران 
مصوب ۹/۸/۱۳۹۴ مجمع تشخییص مصلحت نظام و 
کلیه مدیران و معاونین )ستادی، استانی، شهرستانها، 
مناطق و نواحی( اشــخاص حقوقــی موضوع ماده ۵ 

قانون مدیریت خدمات کشوری مصوب ۸/۷/۱۳۸۶ و 
بســتگان درجه یک آنان، نمی توانند در زمان تصدی 
پســت، موسس یا مدیر مدرســه یا مرکز آموزشی و 
پرورشی غیر دولتی موضوع ماده ۲ این قانون باشند. 
وزارت آموزش و پــرورش مکلف بازنگری در اعطای 
مجــوز و اصلاح آن مطابق حکم این ماده، برای کلیه 
مدارس یا مراکز آموزشی و پرورشی غیر دولتی موجود 
ظرف شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون می 
باشد. متخلفین از این تکلیف به واریز معادل شهریه 
دریافتــی حاصل از فعالیت مدارس یا مراکز مزبور به 
حساب درآمد عمویمی نزد خرانه داری کل کشور و 
حسب مورد متناسب با وضعیت شغلی شان به مجازات 
یک تا ســه ســال انفصال موقت از خدمات دولتی و 
عمومی محکوم می شوند. اعطای مجوز از سوی وزارت 
آموزش و پرورش بدون رعایت ضوابط مذکور در این 
بنــد در حکم تصرف غیر قانونــی در اموال دولتی و 

عمومی است«.

با تصویب مجلس؛

مدارس غیر دولتی مشمول دریافت تسهیلات شدند
محمدرضا نورمحمدیان / گروه جامعه

افشین شاعری / گروه جامعه

مهتاب چابوک / گروه جامعه

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 
بر اثر استنشاق گاز در حین لایروبی رخ داد؛

 مرگ 5 نفر درمرکز نفت برداسپی 
شهرستان کوهدشت

فرمانــدار  امــروز،  یــادگار  کوهدشــت، رســول قاســمی، خبرنــگار 
کوهدشت با بیان اینکه 5 نفر در اثر این حادثه جان باختند گفت: 
گروه هایی از ســتاد اســتان های تهران، خوزستان و مرکزی به محل 
حادثــه رســیدند و در این راســتا تمهیدات لازم بــرای تخلیه نفت از 
مخزن در نظر گرفته شــده اســت. محمد مرادی کفراج با اشــاره به 
اینکه باید نفت مخزن خالی شود بیان نمود: عملیات تخلیه نفت 
زمــان مــی بــرد و پــس از آن وارد مخــزن خواهند شــد و حتــی بعد از 
تخلیه هم ورود به سادگی نیست چرا که مخزن انباشته از گاز سمی 
کســیژن وارد شــوند. وی به دســتور معاون وزیر نفت  بوده و باید با ا
بــرای شناســایی عاملین ایــن حادثه اشــاره کرد و اظهار داشــت: با 
دستور سالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی تیمی متشکل از معاون ایشان، نمایندگان مدیریت بهداشت، 
ایمنــی، محیط  زیســت و پدافند غیرعامل و بازرســی و رســیدگی به 
شــکایات در محل حادثه مســتقر شده تا ضمن بررسی های دقیق 
و همه جانبــه علل بــروز حادثه و مقصران آن را شناســایی و گزارش 
کننــد. وی گفــت: متاســفانه بر اثر حادثــه لایروبی مخــزن نفت برد 
اســپی شهرستان کوهدشت 5 نفر از کارگرانی که به این محل برای 
انجــام کار رفتــه بودند بر اثر استنشــاق مواد ســمی موجــود در این 

مخزن جان خود را ازدست دادند.

 اجرای ۹۶ پروژه زیرساختی 
در شهرک های صنعتی فارس

شــیراز  -قاســم توانایی، خبرنگاریادگارامروز: مدیر عامل شــرکت 
طرح هــای  اجــرای  در  شــتاب  از  فــارس  صنعتــی  شــهرک های 
زیرساختی در شهرک ها و نواحی صنعتی استان خبر داد و گفت: 
کنون ۹۶ پروژه زیرساختی با اعتبار افزون بر ۵۰۰۰ میلیارد ریال  هم ا

در شهرک های صنعتی استان در دست اجراست.
ســیدمصطفی هاشــمی ، در نشســت فصلــی مدیران شــهرک ها و 
نواحــی صنعتی اســتان فارس بــر نظارت دقیق بر اجــرای پروژه ها 
کیــد کــرد و گفــت: بــا توجــه به حجــم بــالای پروژه هــای عمرانی  تأ
در شــهرک ها و نواحــی صنعتــی اســتان نظــارت و کنتــرل پروژه ها 
به عنــوان یک اصــل در اجــرای پروژه های زیرســاختی مورد توجه 
کیــد اســت. وی برخــی از مهم تریــن طرح های زیرســاختی در  و تأ
مرحلــه اجرا برشــمرد و افزود: ۳۷ پروژه بــا اعتبار ۱۰۰۰ میلیارد ریال 
در بخــش برق و مخابــرات، ۲۲ پروژه با اعتبار ۲۰۰۰ میلیارد ریال در 
بخش زیرسازی و آسفالت، ۲۲ پروژه با اعتبار ۱۵۰۰ میلیارد ریال در 
بخش آب و فاضلاب و ۵ پروژه با اعتبار ۱۰۰ میلیارد ریال در بخش 

گاز از جمله این طرح ها هستند.
هاشــمی بــا بیــان اینکــه متوســط پیشــرفت فیزیکــی طرح هــای 
زیرســاختی در حال اجرا ۵۷ درصد است، گفت: از ابتدای امسال 
کنــون نیــز ۵۱ پروژه زیرســاختی در شــهرک های صنعتی اســتان  تا
فارس به بهره برداری رسیده است. برای اجرای این طرح ها افزون 

بر ۹۰۰میلیارد ریال هزینه شده است.

 پیشرفت فیزیکی ۶۲ و ۷۱ درصدی 
قطعات ۱۲ و ۱۳ بزرگراه بوشهر -دیر 

بوشــهر- زینب اشــکن پور،خبرنگاریادگارامروز: کارشــناس اداره 
نظــارت بــر ســاخت راههــای راه و شهرســازی بوشــهر از پیشــرفت 
فیزیکی ۶۲ و ۷۱ درصدی قطعات ۱۲ و ۱۳ بزرگراه بوشهر -دیر خبر 

داد. 
 ابــوذر پوربهــی کارشــناس اداره نظــارت بــر ســاخت راههــای راه و 
شهرســازی بوشــهر در بازدیــد از قطعــات ۱۲ و ۱۳ پــروژه عملیــات 
اجرایــی قطعــات ۱۲ و ۱۳ احــداث بزرگــراه دیر بوشــهر اظهــار کرد: 
قطعــه ۱۲ ایــن مســیر به طــول ۱۰.۳ کیلومتر اســت که شــروع این 
قطعــه بیــن بنــدر رســتمی و روســتای بربــو و انتهای آن روســتای 

باشی نزدیک به تقاطع جاده باشی -خورموج قرار دارد.
پوربهــی افــزود: پیشــرفت فیزیکــی این قطعه تــا کنــون ۶۲ درصد 
کبــرداری این قطعه اتمــام یافته و به طــول ۱.۵ کیلومتر  بــوده، خا
لایه اساس، ۵.۵ کیلومتر لایه زیر اساس، و مابقی تا مرحله اجرای 

کریزی است.   لایه خا
وی بیان کرد: تعداد ابنیه فنی در محدوده فوق الذکر ۳۶ دستگاه 

است که ۲۰دستگاه آن اجرا شد.
وی در پایــان خاطر نشــان کرد: عملیات در حــال اجرای قطعات 
۱۲ و ۱۳ احداث بزرگراه دیر-بوشــهر تحت پیمان قرارگاه سازندگی 

خاتم الانبیا )ص(  -موسسه ریل گستر قرار دارد.

 بازدید دانشجویان دانشکده فنی حرفه ای 
امام خامنه ای از آب شیرین کن مپنا در بوشهر

بوشهر- زینب اشکن پور،خبرنگاریادگارامروز:عذرا غلامحسینی 
در این بازدید اظهار داشت: در حوزه آب و فاضلاب استان بوشهر 
پروژه های مختلفی افتتاح شــده و یا در دســت ســاخت است که 
برنامــه ریــزی ویــژه برای ارائــه این دســتاوردها تدارک دیده شــده 

است.
وی بیــان کــرد: یکی از ایــن برنامه هــا بازدید کاروان هــای راهیان 
کــه شــرکت آبفــا اســتان بــا هــدف ارائــه آخریــن  پیشــرفت اســت 
دســتاوردهای خود قشــرهای مختلفــی از جمله دانــش آموزان و 

دانشجویان را میزبانی کرده است.
غلامحسینی ادامه داد: در قالب جهاد تبیین و امیدآفرینی تلاش 
داریــم قشــرهای مختلــف در قالــب بازدیدهــای میدانی نظــاره گر 

دستاوردهای خادمان خود در صنعت آب باشند.
کنــون از اســتان هــای پیشــتاز  وی یــادآور شــد: اســتان بوشــهر ا
کنــون ۱۰۰  کشــور در حــوزه آب شــیرین کــن اســت بــه نحــوی کــه ا

هزارمترمکعب آب شرب استان از این ظرفیت تامین می شود.
غلامحسینی اظهار کرد: در آستانه چهل و پنجمین سالروز پیروزی 
انقــلاب برنامــه ریزی گســترده ای صــورت گرفته تا دســتاوردهای 
شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر با استفاده از بستر رسانه های 
مختلــف دیــداری و شــنیداری بــه بهتریــن نحو ممکت بــرای هم 

استانی ها اطلاع رسانی شود.

فرمانده انتظامی استان خبر داد:

کسازی ۲۸۴ نقطه آلوده در اصفهان شناسایی و پا

کرمــان- فرســنگی،خبرنگاریادگارامروز: شــرکت توزیــع 
نیروی برق جنوب اســتان کرمان و پارک علم و فناوری  

استان کرمان تفاهمنامه همکاری امضاء کردند
بــا حضورمهندس صدیقــی مدیرعامل محترم شــرکت 
و دکتــر کی نــا رئیس پارک علم و فناوری اســتان تفاهم 
نامــه همــکاری فیمــا بیــن شــرکت توزیــع نیــروی بــرق 
جنوب اســتان کرمان و پارک علم فناوری اســتان امضا 
شــد.. صدیقــی مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی برق 
جنوب استان کرمان گفت: این تفاهم نامه در راستای 
همکاری های علمی و پژوهشــی با پارک علم و فناوری 
استان میباشد. به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع 
نیــروی بــرق جنــوب اســتان کرمــان حمــزه صدیقی در 
آییــن انعقــاد ایــن تفاهمنامــه اظهــار کــرد: تفاهمنامه 
همکاری این شــرکت با پارک علم و فناوری در راســتای 
شــتاب بخشــی به جریان پژوهش، تحقیقات و تجاری 
ســازی محصــولات دانش بنیــان و اســتفاده از ظرفیت 
صدیقــی  مهنــدس  اســت.  پژوهشــی  و  علمــی  کــز  مرا
گفت، ارتباط صنعت برق و دانشــگاه بسیار مورد توجه 

میباشــد. و ایجــاد یک بــازار پویا برای ارائــه محصولات 
تولیــد شــده توســط شــرکت های دانــش بنیان بــه این 
رابطه بستگی دارد. وی با اشاره به محصول تولید شده 
توسط یکی از شــرکتهای دانش بنیان استان پرداخت 
کــه بــا حمایــت مــادی و  گفــت دســتگاه سرمایشــی  و 
معنوی شــرکت توزیع نیروی برق جنوب استان کرمان 
در جشــنواره بیــن المللــی فــن بــازار ارائــه گردیــد. مورد 
توجه ســاتبا، پژوهشــگاه نیرو و همچنین ســایر شرکت 
هــا قرار گرفت و این حمایت موجب شــد این محصول 
لــوح تقدیــر دریافــت نمایــد. و بــه عنوان محصــول برتر 
جشــنواره معرفی گردد. ایشــان در ادامه گفت، امادگی 
این را داریم که در محدوده جِغرافیایی خود به صورت 
نمونــه ای کار را تســت و مــورد آزمایش قــرار دهیم و در 
کشــور  کل  صــورت موفقیــت، محصــول تولیــدی را در 
گــر صنعت برق و  معرفــی نماییــم.وی در ادامــه گفت، ا
دانشــگاه با هم در یک خط و مســیر نباشــند نمیتوان 
گر در یک شــرکت  خروجی مطلوبی را انتظار داشــت و ا
یــک الی دو طرح کــه دارای خروجی مثبت باشــد بهتر 

از بیســت طرح بــدون خروجی و بدون کیفیت اســت. 
در ایــن جلســه  قائم مقام مدیرعامــل، معاونین منابع 
انسانی، برنامه ریزی و مدیران دفتر تحقیقات و روابط 
عمومی شرکت و رئیس و معاونین پارک علم و فن اوری 

و کارشناسان دفتر روابط عمومی نیز حضور داشتند..

کرمان و پارک علم و فناوری استان  همکاری شرکت توزیع نیروی برق جنوب  

 برآورد تولید نزدیک به ۱۴ تن ماهیان سردآبی 
در کرمانشاه

کرمانشاه- فریده محمدی،خبرنگاریادگارامروز:  مدیرکل شیلات 
اســتان کرمانشــاه برآورد کرد، امسال تولید ماهی قزل آلا در استان 

به ۱۳ تن و ۷۷۰ کیلو گرم برسد. 
ســهراب صحرایی با بیــان اینکه افزایش تولید ماهیان ســردابی را  
در برنامه داریم، گفت: برآورد می شود امسال میزان تولید ماهیان 

سردابی در استان به ۱۳ تن و ۷۷۰ کیلوگرم برسد.
 صحرایــی افــزود: ســال گذشــته در مجموع ۱۳ تــن و ۶۵۱ کیلوگرم 

ماهی سردابی در استان کرمانشاه تولید شده بود.
مدیــر کل شــیلات اســتان کرمانشــاه با بیــان اینکه افزایــش تولید 
ماهیــان ســردابی با توســعه پرورش ایــن نوع ماهی هــا در دریاچه 
ســدهای مخزنی و اراضی پایاب سدها در استان دنبال می شود، 
یادآور شــد: علاوه بر اینها در پی افزایش تولید ماهیان ســردابی با 

ع هم هستیم. مکانیزه کردن مزار
صحرایی با بیان اینکه پرورش ماهیان سردابی در استان کرمانشاه 
ع خرد  ع مجتمع، مزار ع منفرد، مزار به چندین شــکل شامل مزار
دو منظــوره و پــرورش ماهی در قفس انجام می شــود، اضافه کرد: 
کنون  استان کرمانشاه ۳۷۲ مزرعه فعال تولید ماهی سردابی  هم ا

ع در شهرستان دالاهو قرار دارند.  دارد که عمده این مزار

 اجرای بیش از3 کیلومتر خط انتقال 
و شبکه توزیع آب در شهرستان البرز

قزوین- مصطفی مرادی،خبرنگاریادگارامروز: مدیر عامل شرکت 
آب و فاضلاب اســتان قزوین گفت: در شــش ماه نخســت امســال 
بیــش از ســه کیلومتــر خــط انتقال و شــبکه توزیــع آب در مناطق 

شهری و روستایی شهرستان البرز اجرا شده است.
داراب بیرنوندی مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان قزوین 
گفــت: بــا تلاش هــای صورت گرفته در شــش ماه نخســت امســال 
بیــش از ســه کیلومتــر خــط انتقال و شــبکه توزیــع آب در مناطق 
شهری و روستایی شهرستان البرز اجرا شده که ۵۰۰ متر مربوط به 
خط انتقال و مابقی به عنوان اصلاح و توسعه شبکه توزیع است.

بیرنوندی افزود: تولید و توزیع ۱۱ میلیون و ۷۰۰ هزار متر مکعب آب 
آشــامیدنی در حوزه شهری، یک میلیون و ۲۰۰ هزار متر مکعب در 
حوزه روســتایی و حفر دو حلقه چاه در حوزه شــهری و یک حلقه 
چــاه در حوزه روســتایی و نیز تجهیز پنج حلقــه چاه تامین آب در 
حــوزه شــهری و رفــع دو هــزار و ۱۲۸ فقره حــوادث مربوطه به خط 
انتقال، شبکه توزیع و انشعاب از دیگر فعالیت های صورت گرفته 

در شش ماه نخست امسال بوده است.
وی ادامــه داد: در خصوص انشــعاب های غیرمجــاز نیز از ابتدای 
کنون، تعداد ۳۵ فقره انشعاب غیرمجاز در مناطق  ســال جدید تا
شهری و روستایی شهرستان البرز شناسایی و قطع شده است که 
از این تعداد ۲۳ مورد جرائم وصول شده و مابقی نیز در حال طی 

کردن مراحل اداری و قانونی مربوطه است.

 77 درصد مطالبات چغندرکاران 
آذربایجان غربی  پرداخت شد

جهــاد  رییــس  اصلانی،خبرنگاریادگارامــروز:  ارومیه-مینــا 
گفــت: ۱.۴ میلیــون تــن چغندرقنــد  کشــاورزی آذربایجــان غربــی 
توســط کارخانه های قند اســتان خریداری و ۷۷ درصد مطالبات 

چغندرکاران پرداخت شد.
رییس ســازمان جهاد کشــاورزی آذربایجان غربی گفت: از ابتدای 
کنون حدود یک میلیــون و ۶۰۰ هزار  فصــل برداشــت چغندرقند تا
ع اســتان برداشــت شــده که حــدود یک  تــن چغنــدر قنــد از مــزار
میلیــون و ۴۰۰ هــزار تــن از ایــن محصول توســط کارخانه های قند 

استان خریداری شده است و این روند تا آخر آذرماه ادامه دارد.
خســرو شــهبازی افزود: مجموع ارزش چغندرقند هــای خریداری 
شــده بیــش از ۳ هــزار و ۹۷۷ میلیارد تومان اســت کــه ازاین مبلغ 
ع  ۷۷ درصد مطالبات کشاورزان پرداخت شده و مابقی نیز در اسر

وقت پرداخت خواهد شد.
شــهبازی تصریــح کــرد: امســال پیش بینی می شــود، حــدود یک 
ع اســتان برداشــت و به  میلیــون و ۷۵۰ هــزار تن چغندرقند از مزار

کارخانه های قند استان تحویل شود.
این مقــام مســئول ادامه داد: شهرســتان های پیرانشــهر، بوکان، 
میاندوآب، نقده به ترتیب بیشــترین ســطح زیر کشت چغندرقند 
انــد و  آذربایجــان غربــی بــه خــود اختصــاص داده  را در اســتان 
کارخانه های قند ارومیه و پیرانشهر نیز به ترتیب بیشترین میزان 

خرید چغندر قند را در سال جاری داشتند.

ح هادی روستایی   آغاز اجرای ۱۳۴ طر
در آذربایجان غربی

ارومیه-مینــا اصلانی،خبرنگاریادگارامروز:مدیرکل بنیاد مســکن 
آذربایجــان غربی نویــد داد: اجرای ۱۳۴ طرح هادی روســتایی در 

مناطق مختلف استان آغاز شد.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی آذربایجان غربی در گفتگو با 
خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان از آغاز اجرای ۱۳۴ طرح  هادی 
روستایی در مناطق مختلف استان خبر داد و گفت: امسال با سه 
هزار میلیارد ریال عملیات اجرایی طرح هادی جدید و نیمه تمام 

در روستا های استان آغاز شده است.
کنون با بیش ۶  جعفــر برزگــر ادامه داد: از ابتدای ســال گذشــته تا
هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال اعتبار در ۷۷۸ روستای استان طرح هادی  
اجرا شده است تا شاخص  اجرای طرح هادی در آذربایجان غربی 
۱۲ درصــد افزایــش یابــد. وی اهمیــت توســعه کالبــدی و فیزیکــی 
روســتا های استان را نیز خاطرنشان کرد و با بیان اینکه از ابتدای 
کنون طرح هادی ۴۷۲ روســتای استان بازنگری  ســال گذشــته تا
شده است افزود: تا پایان شهریور ماه سال آینده طرح هادی ۳۰۰ 

روستا در سراسر استان مورد بازنگری قرار خواهد گرفت.
مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی آذربایجان غربی به مقاوم 
کن روستایی نیز اشاره کرد و  ادامه داد: امسال بیش از  سازی مسا
۱۲ هزار مســکن روستایی با تسهیلات اعطایی و آورده روستائیان 

استان مقاوم سازی شده است.
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مشهد-میرشــکار،خبرنگاریادگارامروز: 
مدیــر بهره بــرداری شــرکت گاز خراســان 
رضوی گفت: با راه اندازی سامانه نظارت 
 همگانی بر مصرف بهینه گاز، شهروندان 
مــی تواننــد به صــورت برخــط، اطلاعات 
بازرســان  را در اختیــار  کــز پرمصــرف  مرا

شرکت گاز قرار دهند.
فرشــید دشــتی بــا اعــلام این خبــر اظهار 
شــروع  بــا  ســاله  همــه  متاســفانه  کــرد: 
فصــل زمســتان شــاهد مصرف بــی رویه 
گازطبیعــی در بخــش  گســیخته  و لجــام 
کــه این  هــای مختلــف اســتان هســتیم 
موضــوع ناتــرازی در تولیــد و عرضــه را به 
دنبــال دارد. مدیــر بهــره برداری شــرکت 
گاز خراســان رضــوی با بیــان این مطلب 
که در کنار برنامه ریزی و اقدامات دولت 
ســیزدهم در خصوص اجرای پروژه های 

گسترده با هدف تقویت شبکه گاز و ابلاغ 
دستورالعمل های مختلف توسط هیات 
، نیازمند  دولت برای مدیریت مصرف گاز
تعامــل و هــم افزایــی شــهروندان بــرای 
مصــرف بهینــه گاز هســتیم افــزود: یکــی 
از بخــش هــای بســیار مهــم کــه نیازمند 

کن و ساختمان  نظارت مردمی است، اما
های تجاری و گردشــگری اســت. دشتی 
تواننــد  مــی  محتــرم  شــهروندان  گفــت: 
و   nigc-khrz.ir آدرس  بــه  مراجعــه  بــا 
گزینه نظارت مردمی نســبت به  انتخاب 
کز پرمصــرف گاز  ثبــت گــزارش تخلــف مرا

اقــدام کننــد. همچنیــن ســامانه تلفنــی 
1594 و 194 شــرکت گاز خراســان رضــوی 
نیــز آمــاده دریافت گزارشــات مردمی می 
باشــد. وی یــادآور شــد: پایــش مصــرف 
گاز از ابتــدای آذرماه امســال توســط تیم 
هــای پایش شــرکت گاز خراســان رضوی 
کــز  مرا و  ادارات  ســازمان ها،  تمــام  در 
دولتی و عمومی، مســاجد، حســینیه ها 
و مــدارس اســتان آغاز شــده اســت. این 
مقام مســئول گفت: موضــوع لزوم صرفه 
گاز از طریــق رســانه  جویــی در مصــرف 
کیــد قــرار گرفته اســت.  هــا بارهــا مــورد تا
از شــهروندان مشــارکت  درخواســت مــا 
فعالانــه و مســئولانه در مدیریت مصرف 
گاز و به صورت مشــخص خاموش کردن 
فقط یک وسیله گرمایشی اضافی در ایام 

پیک سرما است.

گاز در خراسان رضوی رونمایی از سامانه نظارت همگانی بر مصرف بهینه 

محمدی،خبرنــگار  فریــده  کرمانشــاه- 
یادگارامروز: سرپرست اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
از آماده بــاش ۴۵۰ نیــروی راهــدار بــرای 
بارش های فصل زمســتان در محور های 

استان خبر داد.
کل  اداره  سرپرســت  کهریــزی  شــهرام 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
کرمانشــاه با بیان اینکه طرح رسمی زمســتانی راهداری با شروع فصل زمستان 
آغاز شده و به طرح نوروزی در اسفند و فروردین سال آینده متصل خواهد شد، 
گفت : البته نیرو ها و تجهیزات راهداری از ابتدای شروع بارندگی های پاییز هم 

پای کار و آماده بودند.
کیپ های راهداری  وی ادامه داد: در قالب طرح زمســتانی، آمادگی و اســتقرار ا
زمســتانی در محور های اســتان با اولویت محور های پرتردد، محور های حادثه 

خیز و گردنه های برف گیر را داریم.
 سرپرســت اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه با بیان 
اینکه کشیک های راهداری در سطح استان مشخص شده است، عنوان کرد: با 
توجه به فصل زمســتان و احتمال وقوع برف و مســدود شدن راه ها خصوصا در 
محور های فرعی، آمادگی در تمام شهرستان های استان وجود خواهد داشت.

کبری،خبرنگاریادگارامــروز:  مدیر  کرج-ا
عامــل منطقــه ویژه اقتصــادی و فرودگاه 
کنون حدود  بین المللی پیام گفت: هم ا
۵۸ درصــد شــرکت های مســتقر در ایــن 
منطقه در حوزه آی.سی.تی و تجهیزات 
الکترونیــک فعــال هســتند کــه ایــن رقم 
تــا پایــان دولــت ســیزدهم بــه ۷۰ درصــد 
کبــر قنبرپــور  بــا بیــان  خواهــد رســید.  ا

اینکه ۳۲۰ واحد تولیدی و صنعتی در این منطقه با اولویت واحدهای مرتبط با 
آی.سی.تی سرمایه گذاری کردند، تصریح کرد: پیش بینی می شود که این رقم 

تا پایان امسال به ۳۶۰ شرکت برسد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود مبنی بر راه اندازی گمرک تخصصی فاوا در 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام، بیان کرد: بخش عمده ای از 
کنون پیاده ســازی  فعالیت های مرتبط با هدف راه اندازی این گمرک در پیام تا
شــده اســت. مشــاور وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات ادامــه داد: به همین 
منظور اقداماتی از جمله، ایجاد نمایندگی دفتر پست جمهوری اسلامی ایران، 
اســتقرار ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، راه اندازی دو آزمایشگاه 
تخصصــی با هــدف ارزیابی تجهیزات حوزه فنــاوری و رایزنی هایی برای برقراری 

پروازهایی به مقصدهای دبی و شنزن از پیام صورت گرفته است.

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاده بین المللی پیام:

 گمرک تخصصی فاوا منطقه پیام 
تا پایان امسال تکمیل می شود

 آماده باش ۴۵۰ نیروی راهداری کرمانشاه 
برای بارش های فصل زمستان

مومنی،خبرنــگار  مریــم  اصفهــان- 
: فرمانده انتظامی اســتان  یادگارامــروز
در نشســت خبــری بــا اصحــاب رســانه 
ضمن تشــریح اقدامات شاخص پلیس 
اســتان در آبان ماه، از کشف بیش از ۲ 
تــن انواع مــواد مخــدر و انهــدام ۹ باند 

بزرگ سرقت در استان خبرداد.
”در  پــور علینقیــان  ”حمید  ســردار  
رســانه  اصحــاب  بــا  خبــری  نشســت 
ضمن تسلیت به مناسبت فرارسیدن 
یــاد  گرامیداشــت  و  فاطمیــه  ایــام 
مقــدس،  دفــاع  شــهدای  خاطــره  و 
و  امنیــت  و  حــرم  مدافــع  شــهدای 
کــردن جنایــات و  همچنیــن محکــوم 
کــش  کــودک  اعمــال وحشــیانه رژیــم 
از اصحــاب  تشــکر  و  قــدس  اشــغالگر 
رســانه بیان داشــت: ایجاد و اســتمرار 
احســاس  همچنیــن  پایــدار  امنیــت 
امنیــت در جامعــه اقدام بزرگی اســت 
که به فضــل خدا، خدمتگــزاران مردم 
در فراجــا بــه آن اهتمــام دارنــد و ایــن 

مهم امکان پذیر نیســت مگر با ارائه و 
تبییــن که بــه حمد الله شــما اصحاب 
رســانه بــا هنرمنــدی و امانــت داری و 
دلســوزی آن را انجــام داده و خواهید 

داد.
وی در ابتدای جلسه به دستور العمل 
محــور  محلــه  امنیــت  طــرح  اجــرای 
طــرح  ایــن  در  مــا  گفــت:  و  پرداخــت 
اســتان اصفهان را بــا توجه به وضعیت 

هــر محلــه بــه قســمت هــای مختلــف 
تقســیم بنــدی و هــزار و ۱۷۶ محــل را 
گیری از  کــرده و با بهــره  شناســنامه دار 
ظرفیــت معتمدیــن و افــراد بــا نفوذ هر 
محــل، کلانتــری هــا را مکلف بــه اداره و 
ایجــاد اســتقرار امنیــت در این محلات 

کرده ایم .
فرمانده انتظامی استان اصفهان ادامه 
داد: در راســتای اجــرای طــرح امنیــت 

محلــه محــور درآبــان مــاه امســال،۲۸۴ 
کــه پاتوق فســاد، فروش  نقطــه آلوده را 
و اســتعمال مواد مخدر و یا خانه های 
مجردی ســارقان و یا محــل تردد اراذل 
و اوبــاش بوده و باعث ایجاد احســاس 
ناامنی برای شهروندان به خصوص در 
ســاعات مشــخصی از شــبانه روز بود را 
در ســطح اســتان شناســایی و با انجام 
عملیات های مشــترک و برخورد قاطع 

کرده ایم. کسازی  این نقاط را پا
ســردار علینقیــان پور از کشــف بیش از 
۲ تــن مواد مخــدر در آبان ماه خبر داد 
و گفت: این میزان کشــفیات اولا نشان 
دهنــده اهتمــام ویــژه و تــلاش شــبانه 
روزی پلیــس مبــارزه بــا مــواد مخــدر در 
ایــن پدیــده  بــا  جهــت برخــورد قاطــع 
کننده از  شــوم بوده و همچنین نگــران 
ایــن حیــث کــه خانــواده ها بایــد توجه 
بیشــتری به مسئله اعتیاد به خصوص 
داشــته  نوجوانــان  و  جوانــان  بیــن  در 

باشند.

خبر خبر
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ë ورزش - سلامت

رنگ ادرار می تواند متفاوت باشد اما معمولًا از شفاف تا زرد کم رنگ 
متغیر است. به نقل از نشــریه تخصصی »مدیکال اکسپرس«، رنگ 
ادرار به طور معمول به مقدار آب و سایر مایعات مصرفی شما در طول 
روز بستگی دارد. مایعات، رنگدانه های زرد موجود در ادرار را رقیق 
می کنند. بنابراین هرچه بیشتر مایعات بنوشید، ادرار شما شفاف تر 
به نظر می رسد و وقتی کمتر مایعات می نوشید، ادرار غلیظ تر و رنگ 

زردِ آن، تشدید می شود.

برخی غذاها و داروهــا هم می توانند رنگ ادرار را تغییر دهند. به عنوان مثال، 
خوردنی هایی مانند چغندر و شــاه توت می توانند رنگ ادرار را صورتی یا قرمز 
کنند. برخی از داروها نیز می توانند رنگ های مشــخصی به ادرار بدهند مانند 

نارنجی یا سبز مایل به آبی.
با این حال، رنگ غیرمعمول ادرار نیز می تواند نشانه ای از یک مشکل سلامتی 
باشــد. به عنوان مثال، برخی از عفونت های دســتگاه ادراری می توانند ادرار را 
به رنگ ســفید شیری درآورند. سنگ کلیه، برخی سرطان ها و سایر بیماری ها 

گاهی اوقات ادرار را به دلیل خون، قرمز نشان می دهند.
در ادامــه به چند رنگ غیرمعمول ادرار، همــراه با عواملی که می توانند باعث 

ایجاد آنها شوند، اشاره می کنیم:

ë ادرار قرمز یا صورتی رنگ
ادرار قرمز همیشه نشانه یک مشکل جدی سلامتی نیست. ادرار قرمز یا صورتی 

رنگ ممکن است به دلایل زیر ایجاد شود:
خون: برخی بیماری هایی که می توانند باعث بروز خون در ادرار شوند عبارتند 
از: بزرگ شــدن پروســتات، تومورهایی که سرطانی نیســتند، سنگ کلیه و 
»کیســت«. ورزش شــدید همچنین می تواند باعث ایجاد خون در ادرار شود. 
وجود خون در ادرار در عفونت های مجاری ادراری و ســنگ کلیه شایع است. 
این مشکلات اغلب باعث درد می شوند. خونریزی بدون درد ممکن است نشانه 

یک مشکل جدی تری مانند سرطان باشد.
اگر بتوانیــد در ادرار خود خون ببینید، »خون ادراری ماکروســکوپی« نامیده 
می شــود و خونی که با چشم غیرمســلح قابل دیدن نیســت، »خون ادراری 
میکروســکوپی« نامیده می شود. این مقدار خون در ادرار آنقدر ناچیز است که 
وقتی آزمایش ادرار می دهید، فقط زیر میکروسکوپ قابل مشاهده است. در هر 

صورت مهم است که دلیل وجود خون در ادرار را کشف کنید.
تقریبا هر کســی می تواند گلبول های قرمز در ادرار داشــته باشــد. این شامل 
کودکان و نوجوانان نیز می شود. برخی از مواردی که می تواند خطر وجود خون 

در ادرار را افزایش دهد، عبارتند از:

سن: مردان میانسال و مسن ممکن است به دلیل بزرگ شدن غده پروستات به 
خون ادراری مبتلا شوند. خطر برخی از سرطان ها که می توانند باعث خون در 

ادرار شوند نیز ممکن است پس از ۵۰ سالگی افزایش یابد.
عفونت مجاری ادراری: این یکی از مهمترین علل وجود خون در ادرار کودکان 

است.
ســابقه خانوادگی: اگر یک یا چند نفر از اعضای خانواده شــما بیماری کلیوی 

داشته باشند، احتمال وجود خون در ادرار ممکن است افزایش یابد.
داروهای خاص: برخی از مسکن ها، رقیق کننده های خون و آنتی بیوتیک ها 

می توانند خطر وجود خون در ادرار را افزایش دهند.
ورزش سنگین: خون ادراری دونده ماراتن یکی از نام های مستعار خون ادراری 

است. ورزش های سنگین می توانند خطر بروز این عارضه را افزایش دهند.
غذاها: چغندر، شاه توت و ریواس می توانند ادرار را قرمز یا صورتی رنگ کنند.

داروها: در صورت مصرف داروهای ســل، درد مجاری ادرار یا یبوســت، ممکن 
است ادرار قرمز یا صورتی رنگ شود.

ë ادرار نارنجی رنگ
ادرار نارنجی رنگ می تواند ناشی از موارد زیر باشد:

داروها: داروهای یبوســت مــی توانند ادرار را نارنجی رنــگ کنند. همچنین 
داروهایــی که تــورم و تحریک را کاهش می دهند و برخی داروهای شــیمی 

درمانی برای سرطان نیز در این زمینه موثر هستند.
ویتامیــن ها: برخی ویتامین ها مانند A و B-۱۲ می توانند ادرار را نارنجی یا 

زرد-نارنجی کنند.
مشــکلات سلامتی: عمدتاً اگر مدفوع روشنی نیز دارید، ادرار نارنجی رنگ می 
تواند نشــانه مشــکل کبد یا مجرای صفراوی باشد. کم آبی بدن همچنین می 

تواند ادرار شما را نارنجی نشان دهد.

ë ادرار آبی یا سبز رنگ
ادرار آبی یا سبز رنگ می تواند ناشی از موارد زیر باشد:

رنگ ها: برخی از رنگ های غذایی با رنگ روشــن می توانند باعث سبز شدن 
ادرار شوند.

داروها: برخی از داروهای افسردگی، زخم معده و رفلاکس اسید می توانند ادرار 
را به رنگ سبز مایل به آبی در آورند. داروهای ضد درد، آرتریت و خواب نیز می 

توانند ادرار را سبز رنگ کنند.
مشکلات سلامتی: یک بیماری نادر به نام »هیپرکلسمی خوش خیم خانوادگی« 
می تواند باعث ادرار آبی رنگ در کودکان شــود. عفونت های دستگاه ادراری 

ناشی از باکتری خاصی نیز می تواند باعث ایجاد ادرار سبز رنگ شود.

ë ادرار قهوه ای تیره
ادرار قهوه ای می تواند ناشی از موارد زیر باشد:

غذاها: خوردن زیاد باقلا و ریواس می تواند باعث رنگ قهوه ای تیره ادرار شود.
داروهــا: برخی داروها می توانند ادرار را تیره کنند از جمله داروهایی که برای 
درمان و پیشگیری از مالاریا، یبوست، کلسترول بالا و تشنج استفاده می شوند. 
برخی از آنتی بیوتیک ها و شــل کننده های عضلانی نیــز می توانند ادرار را 

تیره کنند.
مشکلات سلامتی: برخی از اختلالات کبد و کلیه و عفونت های مجاری ادراری 
می توانند ادرار را قهوه ای تیره کنند. ممکن است خونریزی در داخل بدن نیز 
عامل این تغییر رنگ باشد. گروهی از بیماری ها که عمدتاً بر پوست یا سیستم 
عصبــی تأثیر می گذارند به نام »پورفیری« نیــز می توانند باعث قهوه ای رنگ 

شدن ادرار شوند.
ورزش شــدید: آسیب عضلانی ناشی از تمرینات شــدید می تواند باعث ادرار 

قهوه ای رنگ شود.

ë ادرار کدر
عفونت های دســتگاه ادراری و ســنگ کلیه می توانند باعث کدر شدن ادرار 

شوند.
به خاطر داشته باشید که رنگ ها می توانند برای افراد مختلف کمی متفاوت به 
نظر برســند. به عنوان مثال، آنچه برای شما قرمز به نظر می رسد ممکن است 
برای شخص دیگری نارنجی به نظر برسد. اگر نگرانی هایی دارید و به ویژه اگر 
ادرار کردن شما دردناک است یا ادرار نارنجی تیره دارید که می تواند نشانه ای 

از کار نکردن درست کبد شما باشد، با یک پزشک مشورت کنید.

سلامت

تغییر رنگ ادرار نشانه چیست؟

کمیتــه ملــی المپیــک بابت ۱۵ 
ورزشــکاری که از دو ســال پیش 
بورســیه کمیته بین المللی المپیک 
برای بازی های ۲۰۲۴ پاریس شده اند 
هیچ مبلغی دریافت نکرده اما مبلغ 
بورسیه آنها را پرداخت کرده است. 

»بورسیه شدن« طرحی است که کمیته 
المپیــک )IOC( برای هر  بین المللــی 
یــک از ادوار بازی هــای المپیک و ویژه 
ورزشــکاران شانس کسب ســهمیه اجرا 
می کند تا اینگونه آنهــا را تحت حمایت 

مالی ویژه خود قرار دهد.
این حمایت مالــی می تواند صرفِ اموری 
مانند تأمین کمک هزینه تمرین و اردوی 
بــرون مرزی، کمک هزینــه جذب مربی 
تهیه  اختصاصی خارجی، کمــک هزینه 
درمان  هزینه  تخصصی، کمک  تجهیزات 

و.... شود.
 بر این اساس کمیته بین المللی المپیک 
ماهانه مبلغ مشــخصی را به ورزشکاران 

بورسیه شده اختصاص می دهد.
مبلغ مصوب برای ورزشــکاران بورســیه 
شــده در اختیــار کمیته ملــی المپیک 
کشــورها قرار داده می شــود تا از طریق 
مدیران آنها به دستِ صاحبان اصلی شان 

برسد. 
این در حالی اســت کــه محدودیت های 
ترانســفر ارز، کمیته ملی المپیک ایران 
را در ایــن زمینه بــا چالش هایی مواجه 
کرده اســت اگرچه مانــع از پرداختی به 

ورزشکاران نشده است.
بورسیه شدن ۱۵ ورزشــکار ایرانی برای 

المپیک پاریس
تا پیــش از بازی های المپیک ۲۰۱۶ ریو 
بیشتر از یکی دو ورزشکار ایرانی بورسیه 
IOC نشــده بودنــد اما بــرای آن دوره 
بازی ها با تاکید کیومرث هاشــمی رئیس 
المپیک و پیگیری های  وقت کمیته ملی 
این کمیته، ۹ ورزشــکار ایران از ۶ رشته 
بورسیه کمیته بین المللی المپیک شدند.

بــرای بازی های المپیــک ۲۰۲۰ توکیو 
تعداد ورزشــکاران بورسیه شده ایران به 
۱۰ نفر از ۹ رشته افزایش یافت. بورسیه 
شدگان برای مدت ۲ سال تحت حمایت 
مالی کمیتــه بین المللــی المپیک قرار 

گرفتند.

بــرای بازی های المپیــک ۲۰۲۴ پاریس 
اما ۱۵ ورزشکار ایرانی در ۱۲ رشته وارد 

فهرست بورسیه شدگان IOC شدند. 
این ورزشــکاران دو سال پیش به کمیته 

بین المللی المپیک معرفی شدند.
۱۵ ورزشکار بورسیه ایران برای بازی های 
المپیک به این شرح هستند:جواد فروغی 
و فاطمه کرم زاده )تیراندازی(-محمدرضا 
گرایی و امیرحسین زارع )کشتی(- سمیه 
یزدانی )دوچرخه ســواری( نازنین ملایی 
)بوکس(- شــه بخش  )قایقرانی(-دانیال 
رضا علیپور )صخره نوردی(-الهام حسینی 
)وزنه برداری)-علــی  داوودی  علــی  و 
مبینی  )شمشــیربازی(-ریحانه  پاکدامن 
)تکواندو)- مومن زاده  )دوومیدانی-)مهلا 

مهرشاد افقری )شنا)
-احمد کهنی )ژیمناستیک(

ë  بــه دلار   ۵۰۰ ماهانــه  اختصــاص 
ورزشکاران منتخب

کمیتــه بین المللــی المپیــک در طرح 
حمایتی خــود از ورزشــکاران المپیکی 
که بورســیه این کمیته می شوند، ماهانه 
مبلغ ۵۰۰ هــزار تومان به آنها اختصاص 
می دهد که البته به صورت ۴ ماه یک بار 

در اختیارشان قرار می گیرد. 

بدیــن ترتیــب IOC در هــر مرحله از 
واریزی به کشــورهای عضو رقمی معادل 
۲ هزار دلار - به ازای هر ورزشکار بورسیه 
شــده - در اختیار کمیتــه ملی المپیک 

کشور مربوطه قرار می دهد.

ë IOC دریافتیِ »صفر« ایران از
کمیته بین المللی المپیک در هر مرحله 
از اجــرای طرح حمایتی خــود، مبلغ ۲ 
هــزار دلار برای هر چهــار ماه و بابت هر 
ورزشکار به حســاب کمیته ملی المپیک 
کشــور مربوطه واریز می کند تا در اختیار 

ورزشکاران موردنظر قرار بگیرد.
این تخصیــص تقریباً از دو ســال پیش 
آغاز شــده و تا زمان بازی هــا ادامه دارد 
اما کمیتــه ملی المپیک ایران تا به امروز 
بابت این کمک، هیچ تخصیصی از کمیته 

بین المللی المپیک نداشته است.
 تحریم و محدودیت هایی که در ترانسفر 
ارز برای ایران ایجاد شــده، امکان ورود و 
خروج مالی را همچون ادوار گذشــته از 

کمیته ملی المپیک گرفته است. 
بــه همین دلیــل این کمیتــه بر خلاف 
فعــال در دیگر کشــورها  کمیته هــای 
نتوانسته بابت بورسیه شدن ورزشکارانش، 
از کمیتــه بین المللی المپیــک دریافتی 

داشته باشد.

ë بورسیه شدگان طلبی ندارند
با وجود مشکلاتی که برای دریافت مبلغ 
بورسیه ورزش ایران از کمیته بین المللی 
المپیک وجود دارد، ورزشــکاران بورسیه 
ایــران هیچ طلبی از ایــن حیث ندارند و 
تا به امروز مبلغ بورسیه خود را هر چهار 
ماه یکبار - طبق طــرح IOC- دریافت 

کرده اند. 
در واقــع کمیته ملی المپیــک از منابع 
داخلی خود، بودجه لازم برای کمک مالی 
به ۱۵ ورزشــکار بورسیه شــده را تأمین 
کرده و در اختیارشــان گذاشته است تا 
آنها با خیال آســوده از این حیث پیگیر 
وضعیت تمرینی، اردویی و مسابقات خود 

باشند.

ë  ذخیره شدن پولِ ایرانی ها در حساب
کمیته بین المللی المپیک

»دسترسی به بودجه ای که توسط کمیته 
بین المللــی المپیک برای ورزشــکاران 
بورســیه ایران تعیین شده، چگونه امکان 
پذیر می شــود؟ این پول سوخت می شود 

یا …؟«
این ابهامی اســت کــه در رابطه با طرح 

از ورزشــکاران شــانس   IOC حمایتی 
ایران ایجاد شــده اســت. سارا  المپیک 
مهرانی مسئول واحد المپیک سولیداریتی 
کمیتــه ملی المپیک در این زمینه گفت: 
این اعتبار به نام ایران در حســاب کمیته 

بین المللی المپیک ذخیره می شود. 
کمیته ملی المپیک به خاطر مشــکلات 
ترانسفر امکان برداشت این پول را ندارد 

اما به هیچ عنوان سوخت نمی شود.
وی تاکید کرد: البته ذخیره شــدن پول 
ایران بر اســاس مستندات انجام می شود. 
در واقع کمیتــه ایران مدارک لازم مبنی 
بر حمایت مالی از ورزشــکاران بورسیه را 
به کمیته بین المللی المپیک ارائه می هد.

 ایــن کمیته هــم با لحاظ کــردن آنها، 
ذخیره پول ایران را در دســتور کار قرار 

می دهد.
این مقام مسئول در کمیته ملی المپیک 
تاکید کرد که کمیته بین المللی المپیک 
بســیار شــفاف عمل می کند و بدهی به 
ورزش ایران را حتی اگر یک دلار باشــد، 
ذخیره می کند. از این ذخیره می توان در 

برخی فرصت ها استفاده کرد.

ë IOC ۲۴۰ هزار دلار طلب ایران از
سی و سومین دوره بازی های المپیک ۵ 
تا ۲۱ مرداد سال آینده در پاریس برگزار 
می شــود. پرداختی کمیته بیــن المللی 
المپیک به ورزشــکاران بورسیه برای این 
بازی ها در قالب یــک »طرح ۳۲ ماهه« 

تعریف شده است.
 اینگونــه کــه تقریباً از دو ســال پیش 
بورسیه  به ورزشــکاران   IOC پرداختی 
شده المپیک پاریس آغاز شده و تا زمان 

این بازی ها ادامه خواهد داشت.
بر این اســاس هــر یک از ورزشــکاران 
بورســیه ایران در این طرح ۱۶ هزار دلار 

باید دریافت کنند. 
ایــن رقم بــرای ورزش ایران بــا در نظر 
گرفتــن ۱۵ ورزشــکار بورســیه شــده 

کشورمان به ۲۴۰ هزار دلار می رسد.
در واقــع مبلغــی که بــرای کمیته ملی 
المپیــک ایــران بابــت طرح بورســیه 
ورزشکارانش - با در نظرگرفتن ۳۲ ماهه 
بودن مدت زمان اجرای طرح- در کمیته 
بین المللی المپیک ذخیره می شود، ۲۴۰ 

هزار دلار است.

اشتباهات داوری در ورزش ایران و جهان

سید محمود امامیان/ دبیر کل ائتلاف بزرگ و ورزش ایران 	
یکی از مهم ترین موارد در ورزش، داوری اســت که با زدن یک سوت 
ناحق، حقی به ناحق رســیده و باعث تضعیف روحیه و یا شکست یک 
نفر، تیم و یا کشــوری می شــود که این امر موجب جریحه دار شدن 

احساسات نفر، تیم و حتی یک کشور می شود.
داوری در ورزش ایران و جهان ســال هاســت که تبدیــل به یکی از 
مشــکلات لاینحل در کلیه رشته های ورزشــی در میادین آسیایی، 
جهانی و حتی المپیک شــده اســت که متاســفانه تاکنون مسئولین 
فدراســیون های جهانی هم در این خصوص طــرح و برنامه ای ارائه 

نکرده اند.
حتی با پیشــرفت تکنولوژی در جهان در زمینــه های الکترونیکی و 
مخابراتی در ســال های اخیر و اضافه شــدن برخــی از فناوری ها به 
امکانات اســتادیوم ها  و ســالن های ورزشــی خصوصا در کشورهای 
صنعتی وفرا صنعتی   در رشته های کشتی، والیبال، شنا، فوتبال و… 
شاهد استفاده از سیستم “ویدئو چک” یا بررسی ویدئویی هستیم که 
در حقیقت توانسته گره از برخی اعتراضات و  مشکلات بعضی از رشته 

های ورزشی  را باز نماید.
در ســال های اخیر، برای کم کردن مسئولیت ها و فشارهای موجود بر 
داوران فوتبال، وســایلی مانند “خط دروازه هوشمند”، “اسپری محو 
شــونده دیوار دفاعی”، “ارتباط بیسیم بین داوران و کمک داوران” و 
همچنین اســتفاده از “داور خط دروازه” وارد مستطیل سبز شده اند 
که البته توانسته اند تا حدودی مشکلات و اعتراضات موجود بازیکنان 

و مربیان را حل نمایند.
اما به هیچ عنوان نتوانسته اند همه اشتباهات داوری را به حداقل ممکن 

برسانند.
نخستین گام  برای کم کردن مشکلات داوران در زمین مسابقه، خصوصا 
در رشــته هایی مانند فوتبال، والیبال، بسکتبال، هندبال، هاکی و….. 
کــه  داور باید همپــای بازیکنان )حتی به جهت پوشــش و حضور در 
تمام نقاط زمین گاهی بیشتر از بازیکنان( بدود، برخورداری از آمادگی 

جسمانی بالاست.
در گذشته و حال اشــتباهات داوری توانسته اتفاق بزرگی را رقم زده 
و بســیاری از تیم ها و نفرات را به ناحق پیروز و حتی به جام قهرمانی 
برســانند که اگر بخواهیم در این خصوص گفتگو کنیم موارد متعددی  

را می توان مثال زد.
در نهایت باید فدراسیون های جهانی در خصوص قوانین داوری تجدید 
نظر کرده و قوانین عدالت محــوری را جایگزین قوانین فعلی کنند تا 

همواره حق به حق دار برسد.

نشانه های حمله قلبی در مردان

حمله قلبی زمانی رخ می دهد که جریان خون به قلب مسدود می شود 
و دلیل آن، لخته  شدن خون در عروق کرونر است که خون را به قلب 

می رسانند.
به نقل از »وری ول هلث«، در حالی که هر دو گروه زنان و مردان دچار 

حمله قلبی می شوند، این عارضه در مردان شایع تر است.
با آگاهی داشــتن از نشــانه های حمله قلبی در مــردان می توانید در 

صورت وقوع خطر به موقع با اورژانس تماس بگیرید.
مردان اغلب با احساس ناراحتی در قفسه سینه، درد بالای بدن، تنگی 
نفس یا عرق ســرد مواجه می شــوند که البته زنان را هم تحت تاثیر 
قــرار می دهد. اما علاوه بر این ها مردان نشــانه هایی دارند که با زنان 
متفاوت است. نشانه های حمله قلبی در مردان عبارتند از: فشار قفسه 
سینه، درد یا ناراحتی که در مرکز قفسه سینه رخ می دهد. این فشار و 
ناراحتی بیش از چند دقیقه طول می کشد یا طی یک چرخه فروکش 

می کند و سپس دوباره بیشتر می شود.
سرگیجه ، آریتمی یا ضربان قلب سریع یا نامنظم ، تنگی نفس بدون 
ناراحتی قفســه سینه یا همراه با ناراحتی ، درد، سفتی یا بی حسی در 

ناحیه بالای کمر مانند یک یا هر دو بازو، پشت، گردن، فک یا معده
همچنین علامت هایی مانند درد در بازوی چپ، عرق ســرد ریختن و 

ناراحتی معده یا سوءهاضمه در حمله قلبی مردان شایع است.

یادداشت

کوتاه از سلامت

بابت ۱۵ بورسیه ایران هیچ مبلغی پرداخت نشده است 

 IOC دریافتی »صفر« ایران از

یک عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی، گفت: 
ســینوزیت نوعی التهاب در فضاهای سینوس هاســت که شیوع آن در 
فصل های ســرد ســال افزایش می یابد. دکتر علــی گلجانیان تبریزی 
درباره ســینوزیت، توضیح داد: حدود چهار درصد از کل بودجه درمان 
در کشورهای پیشــرفته صرف درمان سینوزیت می شود. او مهمترین 
علائم سینوزیت را درد پیشانی و صورت، کاهش حس بویایی، گرفتگی 
بینی، ترشحات سبز رنگ بینی، احساس پری و سنگینی صورت و تب 
بالای ۳۸.۵ درجه عنوان کرد. وی شست وشــو با ســرم نمکی، تجویز 
آنتی بیوتیک ها و همچنین قطره بینی توســط پزشک را از مهم ترین 

راه های درمان ســینوزیت معرفی کــرد. این متخصص گوش و حلق و 
بینی، یادآور شــد: انواع ســینوزیت را می توان بر حسب زمان به سه 
نوع مزمن، تحت حاد و حاد تقســیم کرد. بنابــر اعلام روابط عمومی 
دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، دکتر گلجانیان با بیان اینکه در 
بسیاری از کشورها سینوزیت مهمترین علت غیبت کارمندان از محل 
کار محســوب می شود، گفت: افراد در صورت عدم کاهش تب و بهبود 
علائم، ۴۸ ساعت پس از شــروع درمان باید مجدد به پزشک مراجعه 
کنند. این عضو هیئت علمی دانشــگاه هشــدار داد: عوارض چشمی و 

مغزی این بیماری در کودکان زیر دو سال بسیار شایع است.

درباره »سینوزیت« چه می دانید؟

متنآگهیروزنامه
 به اطلاع می رساند :  اینجانب ناصر قلندری بشماره ملی 0321221958وکیل 
مالک قسمتی مشاع از پلاک ثبتی 280 فرعی از 122اصلی واقع در شاهد شهر، 

رو به روی موتور جنگل   
 موضوع: استعلام شماره 140285601022018520مورخ 1402/09/18اداره 
ثبت اسناد و املاک رباط کریم متقاضی تعیین بستر و حریم و مجاری آب های 
سطحی رودخانه / مسیل / نهر در داخل و مجاورت پلاک ثبتی فوق الذکر مطابق 
استعلام فوق می باشم و حسب  اعلام امور آب شهرستان های شهریار، ملارد و 
قدس بر اساس ضوابط و مقررات جاری تعیین بستر و حریم منوط به مراجعه 
کلیه مالکین مشاعی به امور آب و تکمیل پرونده می باشد لذا از کلیه مالکین 
مشاعی تقاضا می شود با در دست داشتن مدارک مالکیت خود ظرف مدت 
ده )10( روز از تاریخ انتشار آگهی به امور آب شهرستان های شهریار، ملارد 
و قدس به نشانی شهریار ،شهرک اداری  ،جنب اداره صنعت، معدن و تجارت 
مراجعه نمایند. بدیهی است عدم مراجعه مالکین مشاعی ظرف مهلت مقرر نافی 
اقدامات شرکت آب منطقه ای تهران )امور آب شهریار( نبوده و بستر و حریم 

اعلامی برای کلیه مالکین مشاعی لازم الرعایه  می باشد.
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گزارش اوجی از میزان فروش نفت 
در ۸ ماه سال جاری

 
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ جزئیات نشست این 
کمیسیون را تشریح کرد و گفت: در این نشست وزیر نفت گزارشی از میزان 

فروش نفت در ۸ ماه امسال ارائه کرد.
رحیم زارع در تشریح نشست شامگاه یکشنبه )۱۹ آذرماه( کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ اظهار کرد: در این نشســت که جواد اوجی، وزیر 
نفت و داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه حضور داشتند وزیر نفت 
گزارشی درباره میزان فروش نفت در هشت ماه امسال به اعضای کمیسیون 
تلفیق ارائه کرد. پیرو این گزارش اعلام شــد فروش نفت کشور رو به بهبود 
بوده است.وی با بیان اینکه پیرو گزارش های ارائه شده درآمدهای نفتی کشور 
واقعی تر شده اســت، افزود: یکی از اقدام های مؤثر سازمان برنامه و بودجه، 
کاهــش اتکای درآمدهای نفتی در بودجه بوده که می تواند در تحقق بودجه 
بدون نفت مؤثر باشد.سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
تصریح کرد: همچنین در این نشست رئیس سازمان برنامه و بودجه گزارشی 
درباره درآمدهای بودجه ارائه کرد و به سؤال های نمایندگان درباره پروژه های 

عمرانی، فروش نفت و وضع ارزی کشور پاسخ داد.

زمان انتظار صدور کارت سوخت چقدر است؟ 
درحال حاضر متوســط زمان انتظار صدور کارت ســوخت، از زمان ثبت 
درخواست تا صدور و ارسال آن به نشانی متقاضی، حدود یک ماه است. 

درحال حاضــر تنها راه برای ثبت درخواســت صدور کارت هوشــمند 
ســوخت، مراجعــه حضوری به دفاتــر پلیس 10+ اســت و بعد از ثبت 
درخواســت متقاضی، حدود یک ماه زمان نیاز اســت تا کارت هوشمند 
سوخت صادر شــده و به دست متقاضی برســد.قرار است در نیمه اول 
بهمن ماه ســال جاری، با رونمایی از سامانه برخط ثبت درخواست صدور 
کارت هوشمند سوخت، زمان انتظار صدور کارت سوخت از یک ماه فعلی، 
بــه 10 روز کاهش پیدا کند.پیش راه اندازی این ســامانه در تاریخ هفتم 
آذرماه کلید خورد و به گفته مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی، تکمیل و بهره برداری از آن برای سرویس دهی به عموم متقاضیان، 
حداکثر دو ماه زمان نیاز دارد.بعد از راه اندازی این ســامانه، امکان ثبت 
و پیگیری درخواســت صدور کارت هوشمند سوخت، به صورت آنلاین و 

بدون نیاز به مراجعه حضوری، برای عموم متقاضیان فراهم می شود.

قیمت نفت کماکان صعودی ماند

قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آسیا افزایش پیدا کرد و تحت 
تاثیر تصمیم دولت آمریکا برای پر کردن مجدد ذخایر نفت استراتژیک، 
بــرای دومین روز معامله متوالی افزایش یافت. بهای معاملات نفت برنت 
با ۴۸ ســنت معادل ۰.۶ درصد افزایش، به ۷۶ دلار و ۳۲ ســنت در هر 
بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۳۸ سنت 

معادل ۰.۵ درصد افزایش، به ۷۱ دلار و ۶۱ سنت در هر بشکه رسید.
هر دو شــاخص روز جمعه بیش از دو درصد صعود کردند اما تحت تاثیر 
نگرانی ها نسبت به وجود مازاد عرضه، برای هفتمین هفته متوالی کاهش 
یافتنــد که طولانی ترین روند کاهش هفتگی از ســال ۲۰۱۸ بود. ضعف 
اخیر قیمت نفت، باعث تقویت تقاضا از ســوی آمریکا شد که قصد دارد 
حداکثر سه میلیون بشــکه نفت خام برای ذخایر نفت استراتژیک برای 
تحویل در مارس سال ۲۰۲۴، خریداری کند. پسونی سایکامور، تحلیلگر 
شرکت آی جی در یادداشــتی نوشت:  می دانیم که دولت بایدن در بازار 
به دنبال پر کردن مجدد ذخایر نفت اســتراتژیک است که از قیمت نفت 

حمایت خواهد کرد. 

نفت و انرژی

یک کارشــناس انرژی گفت: ممکن است به قطع گاز منازل 
برســیم، همه اینها تبعات و ضررهای اقتصادی در پی دارد و 
دود آن نیز در نهایت به چشم مردم می رود و سطح رفاه شان 

تحت الشعاع قرار گیرد. 
مهران امیرمعینی ، درباره ناترازی گاز در کشور اظهار داشت: 
در حــال حاضر مهمترین عامل ناتــرازی و افت تولید گاز در 
کشور فنی و عدم سرمایه گذاری لازم است. اما در مورد اینکه 
چرا ما به این ســرعت به افت تولید رســیدیم قبلا مباحثی 
مطرح بود و آن اینکه نوع تقســیم بندی فازهای پارس جنوبی 
منجر به این افت تولید شــده، اما در مــورد تائید این مدعا 
باید بیشتر بررسی شــود. به هرحال معمولا در مخازن نفت 
و گاز افــت تولید داریم و باید با فعالیت ها و اقدامات صیانتی 
و برداشــت از مخــازن تاحدی زمان افت تولیــد را به تاخیر 
بیندازیم تا زمان را طولانی تری برداشــت بیشــتری داشته 

باشیم.
وی افزود: نکته مهم اینکه باید ســرمایه گذاری انجام می شده 
و باتوجــه به ذخایر گازی که داریــم دیگر میادین جایگزین 
می شد و این افت تولید با اســتفاده از توسعه میادین جدید 
جبران می شد، هر سال که سرمایه گذاری برای توسعه میادین 
جدید گازی به تاخیر بیفتد وضع بدتر می شــود، این موضوع 
قابل پیش بینی بود و حداقل در ۴ ســال گذشته آن را تجربه 
کردیم ولی عملا تولید جدیدی که بتواند افت تولید را جبران 
و افزایش تقاضا را پوشش دهد وجود نداشته است، اکنون اگر 

برنامه مدونی تنظیم نشود این داستان ادامه دار خواهد بود.
این کارشــناس حوزه انرژی در ادامه گفت: مهمترین راهکار 

سرمایه گذاری در بخش توســعه و بخشی نیز سرمایه گذاری 
روی پروژه های صرفه جویی انرژی اســت که تقاضا را کنترل 
کنــد و یا به نوعی تقاضــا را کاهش دهیم تــا منجر به تراز 
در تولید و مصرف گاز شــود، بنابراین دوپروژه صرفه جویی و 
توسعه میادین جدید باید در دستور کار قرار گیرد، همچنین 
بــه لحاظ فنی تولیــد میادین موجود را بــا نصب پمپ های 
درون چاهی افزایش دهیم و جلوی افت تولید را بگیریم، این 
اقدامات هرچند زمان بر بوده و هزینه زیادی نیاز دارد اما برای 

به تعادل کشاندن عرضه و تقاضای گاز کشور نیاز است.
وی بر لزوم احداث ســکوی فشــارافزایی در تمامی فازهای 
پارس جنوبی تاکید کرد و گفت: سکوی فشارافزایی و اقدامات 
فنی برای جلوگیری از افت بیشــتر تولید باید انجام شود اما 
اکنون تحریم باعث شــده به تکنولوژی مورد نیاز و ســرمایه 
و تجهیزات دسترســی نداشته باشــیم، به عبارت دیگر یکی 
از تبعات تحریم عقب ماندگی در توســعه میادین و اقدامات 

مربوط به افزایش تولید است.
امیرمعینی خاطرنشــان کرد: اکنون ســناریوی خوشبینانه و 
سرانجام روشنی برای گاز کشور پیش رو نیست، چراکه با روند 
کنونــی برخی مواقع مجبوریم تعهدات صادراتی و بین المللی 
را انجام ندهیم که نتیجه آن  جرائم سنگین است، همچنین 
برخی مواقع گاز صنایــع و نیروگاه را قطع کنیم و در نهایت 
اینکه حتی ممکن اســت به قطع گاز منازل نیز برسیم همه 
اینهــا تبعات و ضررهای اقتصــادی در پی دارد و دود آن نیز 
در نهایت به چشم مردم می رود و سطح رفاه شان تحت الشعاع 

قرار گیرد

ســخنگوی صنعت آب از برنامــه وزارت نیرو 
برای انتقال آب دریا به فلات مرکزی به کمک 

انرژی های پاک و نو خبر داد. 
عیســی بزرگ زاده ســخنگوی صنعت آب در 
خصوص تأمین انرژی لازم در طرح انتقال آب 
از دریا به فلات مرکزی کشــور اظهار داشــت: 
اجرای پنج طرح انتقــال آب از دریا که اکنون 
در دســتور کار وزارت نیرو قرار دارد و ظرفیت 
انتقال آب به مرکز کشــور را بــه یک میلیارد 
مترمکعب می رســاند، نیازمند ۲ هزار مگاوات 

برق اســت که قرار اســت بخشــی از این انرژی از نیروگاه های تجدید پذیر و برق سبز 
تأمین شود.

وی با اشــاره به نکات مطرح شده در نشست تعاملی وزارت نیرو با نخبگان تحت عنوان 
»گفت وگوهای آبی« پیرامون تأمین انرژی طرح شیرین ســازی و انتقال آب از دریا بیان 
داشــت: در بالاترین ســطح تصمیم گیری وزارت نیرو دغدغه کارشناسان در این زمینه 
مورد توجه قرار گرفت و پس از تعمیق مســئله، مقرر شــد تا با توســعه تجدید پذیرها 

بخشی از انرژی لازم برای شیرین سازی و انتقال آب دریا در دستور کار قرار گیرد.
بزرگ زاده خاطرنشــان کرد: اســتفاده از منابع آب نامتعارف برای مناطقی که در سند 
ملی آمایش ســرزمین مورد اشاره قرار گرفته اند، در دستور کار نقشه راه آب کشور است 

و توسعه خطوط انتقال آب از دریا در ۵ خط مصداق اجرایی شدن این برنامه است.
وی ادامه داد: البته این امر بستر انتقال و توسعه فناوری های تجدید پذیر نظیر فناوری 
CSP اســت که شیرین ســازی و تأمین برق انتقال آب را به صورت همزمان در دستور 

کار قرار می دهد.
ســخنگوی صنعت آب تأکید کرد: صنعــت آب پذیرای نظرات تکمیلــی و انتقادات و 
پیشنهادات برای بهبود شرایط مدیریت منابع آب در ایران است و کارشناسان می توانند 

اظهارنظرهای خود را در محیطی دوستانه و علمی به اشتراک بگذارند.

امســال ۶ دهم میلیارد دلار در زمینه واردات 
بنزین هزینه کرده ایم و سال آینده به ۲ میلیارد 
و ۶ دهم میلیارد دلار ســرمایه گذاری در این 
زمینه نیاز داریم؛ ناترازی بنزین مشکلات جدی 
برای کشور ایجاد می کند و باید حل و فصل این 

مشکل در دستور کار جدی قرار بگیرد. 

شواهد و آمار  نشــان می دهد ما از صادرکننده بنزین 
در حال تبدیل شــدن به یک واردکننده هســتیم. به 
نظر می رسد، عوامل مختلفی در بروز ناترازی بنزین در 
کشور موثر بوده اند. بالا بودن میزان مصرف خودروها، 
از رده خارج نکردن خودرو های اسقاطی و قیمت پایین 

بنزین، از جمله عوامل مهم به شمار می روند.
اگر اوضاع کنونی ادامه یابد و برنامه جامعی برای رفع 
ناترازی بنزین در کشــور نداشــته باشیم، پیش بینی 
می شــود کشــور در ســال ۱۴۱۲ روزانه حدود ۱۱۰ 
میلیون لیتر بنزین وارد کنــد که ارزبری ۲۴ میلیارد 
دلاری برایمان خواهد داشت. این رقم با درآمد حاصل 
از صادرات یک میلیون بشــکه نفت کشورمان برابری 

می کند.
کارشناســان، راهکار های مختلفی برای رفع مشــکل 
ناترازی بنزین در کشــور مطرح می کننــد. اما تقریباً 
همــه آن هــا متفق القول هســتند که بهینه ســازی 
مصرف مخرج مشــترک تمامی راهکارهاست. به زعم 
آنان، تــا وقتی نتوانیــم مصرف را در کشــور کنترل 
کنیم، روش های دیگر پاســخگو نخواهند بود. یکی از 
مهم ترین روش ها برای کنترل مصرف، اصلاح کیفیت 

خودروهاست.
نظرات رحمان ســعادت، عضو هیــات علمی اقتصاد 

دانشگاه ســمنان را در خصوص ناترازی بنزین، عوامل 
موثــر در بروز این مشــکل و راهکار هــای پیش روی 

پرسیدیم که حاصلش را در ادامه می خوانید.
ســعادت درباره این موضوع که امسال ۶ دهم میلیارد 
دلار در زمینه ی واردات بنزین هزینه کرده ایم و سال 
آینــده به ۲ میلیــارد و ۶ دهم میلیارد دلار ســرمایه 
گــذاری در این زمینه نیاز داریم، تصریح کرد: ناترازی 
بنزین مشکلات جدی برای کشور ایجاد می کند و باید 
حل و فصل این مشکل در دستور کار جدی قرار بگیرد.

این اســتاد اقتصاد دانشگاه سمنان توضیح داد: مبلغی 
که هر ساله قرار است به واردات بنزین اختصاص دهیم، 

بســیار بالا و قابل توجه است. اگر با اعمال روش هایی 
مانند بهینه سازی خودرو های داخلی و واردات خطوط 
تولیــد اتومبیل های برقی بتوانیم این مشــکل را حل 
کنیم، همین مبالــغ را می توانیم در زمینه هایی مانند 
بهینه ســازی بخاری ها و حل مشکل ناترازی گازی در 

کشور هزینه کنیم.
وی ادامه داد: پایین بودن قیمت بنزین در کشور، امری 
واضح اســت و نیاز به توضیح نــدارد. این عامل باعث 
شده اســت که برای این ماده ارزشــمند ارزشی قائل 

نباشیم و آن را بی مهابا استفاده کنیم.
استاد اقتصاد دانشگاه سمنان خاطرنشان کرد: کیفیت 

پایین خودرو ها نیز عامل مهم دیگری است که در بروز 
ناترازی بنزین در کشور موثر هستند. واقعیت این است 
که خودرو های ساخت داخل بسیار بیشتر از استاندارد 
جهانی مصرف بنزین دارند و هدررفت بالایی را در این 

زمینه رقم می زنند.
وی ادامه داد: بهبود کیفیت خودرو های ساخت داخل 
یکی از ضروریات است و باید مدنظر قرار بگیرد. در غیر 
این صورت همچنــان نیاز ما به واردات بنزین افزایش 

می یابد و با مشکلات جدی روبرو می شویم.
سعادت گفت: خودروساز داخلی نسبت به بازار فروش 
انحصــار و اطمینــان قطعــی دارد. به همیــن دلیل، 
انگیــزه ای برای بالا بردن ســطح کیفیــت خودرو ها 
ندارد. در خودرو های داخلی از تکنولوژی های بســیار 
قدیمی استفاده می شود، ولی متاسفانه تصمیم جدی 
در خصوص ایجاد رقابت در ایــن زمینه نمی گیریم و 
همچنان شــاهد تولید خودرو ها بــا کیفیت پایین در 

کشور هستیم.
به گفته این عضو هیات علمی اقتصاد دانشگاه سمنان، 
وجود حدود ۶ میلیون خودروی فرسوده در کشور نیز 
بر بروز ناترازی بنزین در کشــور دامن زده است. این 
خودرو ها مشکلات جدی زیست محیطی برایمان ایجاد 
کرده و بسترســاز ابتلای شــهروندان به بیماری های 
متعدد شــده اند. از طرف دیگر، مصرف بســیار بالای 
بنزین در این خودرو های فرسوده بر وخامت اوضاع در 

زمینه ناترازی بنزین در کشور افزوده است.
وی در پایان تأکید کرد: تنوع بخشی به سبد سوختی 
کشور و استفاده از سوخت هایی مانند سی ان جی در 
کنار بنزین نیز می تواند در بلندمدت راهکار مناســبی 

برای حل مشکل ناترازی بنزین در کشور باشد.

بنزین گران می شود ؟ خبر

واردات میلیارد دلاری بنزین بیخ گوش دولت 

ناترازی گاز؛

اجرای پنج طرح انتقال آب از دریا در دستور کار  از محدودیت بخش خانگی تا توقف صادرات 
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3 - نــام ترکــی، نــام آذربایجانیموی گردن شــیر، 
موی گردن اسب

۴ - نفس تنگینیشتر، رودی در لهستان
۵ - اثــری از کارلــوس فوئنتســتخم مــرغ فرنگی، 

گندم
6 - جایگاهنیکوتر، به احتیاط نزدیکتر

۷ - همه، آقای آلمانی، همه را شــامل شــودماه 
چهارم میلادی

موشــکزر  اســتقرار  محــل  ایــوان،  تختــگاه،   -  8
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10 - اینجا
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۷ - انــدوه و غمضمیــر غائــب، وی، ضمیــر ســوم 
شخص مفرد

8 - اینکچــرم ایــن حیوان معروف اســت، حیوان 
مفید، در هند می پرســتند و در اســپانیا آن را در 

بازی می کشند
9 - بی حسحارث
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جدول شماره 527 آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی شهرستان نورآباد 

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی نورآباد مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل در دو نوبت 
آگهی می.گردد در صورتی که هر کس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
محترم قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت اول : )1402/۰۹/22 (
تاریخ انتشار نوبت دوم: )1402/10/09 (

1-تقاضای نادر مرادی الفت آباد فرزند محمدحسن نسبت به ششدانگ یک باب عمارت بمساحت ۱۰۷.۱۲ متر مربع مجزى شده از پلاک شماره »« فرعی 
از »۲۱« اصلی واقع در بخش »۸« خروجی از مالکیت مالک اولیه »جعفر کرمی«

 2- تقاضای حمید مرادی الفت آباد فرزند محمدحســن و میلاد حیاتیانی الفت آباد فرزند محمد حســن نســبت به هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب عمارت بمساحت ۱۲۶.۷۴ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره ۸ فرعی از )۲۱( اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه 

»جعفر کرمی«
 3- تقاضای علی رضا محمودی زمانه فرزند یداله نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۳۱۷۶.۸۱ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره » « فرعی از 

۲۱ اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه رستم بگ و نادعلی 
4 - تقاضای کرم رضا همتی فتاح آباد فرزند »کرم« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۴۹۲۲۶.۲ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره » « فرعی 

از ۷۹ اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه کرم اله یاری 
5 - تقاضای حسین مراد همتی فتاح آباد فرزند »کرم« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۲۳۰۸.۵ مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی 

از ۷۹ اصلی واقع در بخش »۱۲« خروجی از مالکیت مالک اولیه کرم اله یاری
 6- تقاضای حسین مراد همتی فتاح آباد فرزند کرم نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۱۳۷۶.۶ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی از 

»۷۹« اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه »کرم اله یاری« 
7 - تقاضای حسین رضا همتی فتاح آباد فرزند کرم نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۲۳۷۸.۴ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره » « فرعی 

از ۷۹ اصلی واقع در بخش »۱۲« خروجی از مالکیت مالک اولیه کرم اله یاری
 8 - تقاضای حسین رضا همتی فتاح آباد فرزند کرم نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۵۰۴.۳ مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی از 

»۷۹« اصلی واقع در بخش »۱۲« خروجی از مالکیت مالک اولیه »کرم اله یاری«
 9 - تقاضای حسین رضا همتی فتاح آباد فرزند »کرم« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۴۶۸.۷ مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی 

از »۷۹« اصلی واقع در بخش »۱۲« خروجی از مالکیت مالک اولیه »کرم اله یاری «
10- تقاضای افشار همتی چراغ آباد فرزند »کرمی« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۲۴۳۶.۷ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره » « فرعی 

از »۷۹« اصلی واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه کرم اله یاری 
حسین علیزاده 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نورآباد



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 
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نقشه های موقعیت مکانی 
چه مزایایی برای بشریت داشته اند؟

نقشــه های موقعیت مکانی دیدگاه 
مــا را نســبت بــه جهــان تغییر 
وب ســایت  از  می دهند.گزارشــی 
مزایــای  بــه   »noozhawk«
نقشه های موقعیت مکانی و این که 
چگونه زندگی انســان ها را راحت تر 
داده  توضیح  و  پرداختــه  کرده اند، 
اســت که ارزش صنایــع مرتبط با 

اطلاعات جغرافیایی بالغ بر ۲۸ میلیارد دلار است.
این گزارش خاطرنشان کرده است که زندگی روزانه معمولًا بدون توجه به 
ادغام یکپارچه فناوری، از طریق ابزار هایی مانند بررسی آب وهوا یا اخبار، 

یا یافتن مسیر هایی برای رسیدن به اماکن مد نظر می گذرد.
ایــن گــزارش می افزاید،  ایــن راحتی های مدرن به یــک عنصر کلیدی 
بستگی دارند: نقشه برداری سیستماتیک ماهواره ای از طریق سیستم های 

.)GIS( اطلاعات جغرافیایی
بر اســاس این گزارش، ابزار های نقشــه برداری مبتنی بر رایانه، داده های 
جغرافیایی را ذخیره، تجسم و تفسیر می کنند و بینش های چند لایه ای را 
در مورد اطلاعات مربوط به مکان های روی زمین، از جاده ها و شرایط آب 

و هوایی گرفته تا حرکت حیات وحش و الگو های جامعه ارائه می دهند.
این وب ســایت تاکید کرده اســت که گســترش سیســتم های اطلاعات 
جغرافیایی فراتر از تلفن های هوشــمند اســت؛ زیرا در صنایع، تلاش های 
علمی و تحقیقات اجتماعی، از هدایت لجستیک محصول گرفته تا کمک 
به اپیدمیولوژیســت ها در ردیابی بیماری ها و کمک به برنامه ریزان شهری 

در توسعه استراتژیک، کاربرد دارد.
بر اساس این گزارش، ریشــه های علم GIS به دهه های ۱۹۵۰ و ۱۹۶۰ 
برمی گردد، زمانی که به عنوان پردازشگر داده های مکانی ظهور کرد، یک 
پــروژه فنی که از رایانه ها برای مدیریت و تجزیه و تحلیل اطلاعات مکانی 

استفاده می کند.
این وب ســایت می گوید: در چند ســال گذشــته، مؤسســات تحقیقاتی 
تخصیص هایــی را بــرای حمایت از تحقیقات مرتبط با GIS که شــامل 
جغرافیا، علوم رایانه و مردم شناســی می شود، بســیج کرده اند، سپس به 
حوزه هــای متنوعــی مانند جامعه شناســی، علوم حفاظت و مهندســی 

گسترش یافته اند.
کارشناســان تخمین زدند که اکوسیستم GIS نشان دهنده صنعت ۲۸ 
میلیارد دلاری اســت که توسط ســرمایه گذاری های استراتژیک هدایت 

می شود.
بر اساس این گزارش، دانشگاه کالیفرنیا، یک دانشگاه پیشرو در تحقیقات 
و آموزش GIS، به طور استراتژیک از تلاش های توسعه GIS در مناطق 
مختلف، اعم از مطالعه واکنش های آتش سوزی، حفاظت از محیط زیست 
و تنوع زیســتی، مدیریت منابع طبیعی، و حمل ونقل بهداشت عمومی و 

دامپزشکی حمایت می کند.
این وب سایت در پایان نوشته است: ادغام هوش مصنوعی با سیستم های 
اطلاعــات جغرافیایی فرصت ها و چالش های جدیــدی را ارائه می دهد و 
قابلیت های پیش بینی برای ایجاد دوقلو های دیجیتالی را ارائه می دهد که 

سناریو های دنیای واقعی را تقلید می کنند.

مدیر پایگاه ملی شهرری با اشاره 
کارخانه های  که  تخریب هایی  به 
ســیمان تهران به کــوه بی بی 
شــهربانو و دیگر آثار تاریخی و 
طبیعی اطراف آن وارد کرده اند، 
را  کارخانه ها  این  فعالیت  توقف 
از شکایت علیه  و  خواستار شد 

آن ها خبر داد.

قدیر افروند ـ مدیر پایگاه ملی شهرری 
ـ بــا تاکید بــر اینکــه تخریب کوه 
اسطوره ای بی بی شــهربانو و میراث 
طبیعی و تاریخی باید متوقف شــود 
گفت: »کوه بی بی شهربانو« که پیش 
از دوره اســلامی »تبــرک/ طبرک« 
نامیده می شــد، از دوران نوســنگی 
و پیش از تاریخ مــورد توجه جوامع 
انسانی دامان البرز و دشت ری باستان 
و مأمن، منشــاء و بســتر بسیاری از 
تحولات حیات بشری و تاریخ فرهنگ 
و تمدن ایران بوده و ده ها اثر باستانی 
و تاریخــی در دامنــه و پیرامون آن 
وجود داشــته  اســت که متاسفانه با 
آغاز فعالیت کارخانه سیمان قدیم در 
سال ۱۳۱۲ و بعدها چند واحد دیگر 
کارخانه سیمان در اطراف این رشته 
کوه های کوچک و زیبا، تخریب شده و 
از بین رفته اند. هیچ کس و هیچ نهادی 
هم حریف فعالیت این کارخانه نشده، 
اما اکنون دیگر زمان آن فرارســیده 
است و باید فعالیت این کارخانه های 

ویرانگر و مخرب متوقف شود.  
افروند افزود: از اوایل قرن پیش، تخریب 
کارخانه ســیمان قدیم با نابودی دو 
رشته از کوه های غربی طبرک شروع 
شد و در ادامه نقش برجسته قاجاری 

موســوم به »کوه سُرسُره« و سرانجام 
قلعــه و دژ عظیــم و تســخیرناپذیر 
طبرک، که در متــون تاریخی به مار 
یا اژدهای دوسر تشــبیه شده است، 
بر فراز دژ رشــکان نابود شد و به جز 
یک برج در انتهــای غربی آن چیزی 
از قلعــه طبــرک باقی نمانــد.  این 
ری شــناس ادامه داد: دهه هاست که 
کارخانه های ســیمان تهران به جان 
کوه اصلی »بی بی شهربانو« افتاده اند 
و تخریب هــای ویرانگر و خســارات 
غیرقابــل جبرانی به معادن تاریخی و 
به ویژه اثر ملی »بقعه بی بی شهربانو« 
لرزه های  متاســفانه  کرده انــد.  وارد 
ناشی از انفجار در عرصه های پیرامون 
تاریخی »بی بی شــهربانو«،  زیارتگاه 
ترک هــا و آســیب های خطرناکی به 
این اثــر ملی وارد کرده و این تخریب 
و تعرضات از حریم حفاظتی و منظری 
آن فراتر رفته و بــه خود عرصه و اثر 
وارد شده است. مدیر پایگاه ملی شهر 
ری گفت: موضوع عجیب و خسارت بار 
این است که مدیران کارخانه سیمان 
در یک برنامه و اســتراتژی ویرانگر و 
نمای جنوبی  تمام  بازگشت  غیرقابل 

»کوه بی بی شــهربانو« را خراشیده و 
زخمی و تخریــب کرده اند تا به زعم 
خودشــان مــردم را در مقابل عمل 
انجام شــده قرار دهند. غافل از اینکه 
روزی فراخواهد رســید که مردم ری 
و تهران بزرگ بــه ابعاد فاجعه بار این 
سیاســت نابودگر محیط زیســت و 
میــراث طبیعی و تاریخــی پی برده 
و در مقابل آن خواهند ایســتاد و کار 
کارخانه های ســیمان تهران به پایان 
تلخ خودش خواهد رسید. کما اینکه 
آن روز فرارســیده و اینــک مردم و 
دوستداران میراث فرهنگی و تمدنی 
ری با اعتراض و راه اندازی کارزارهای 
اجتماعــی و مجــازی و پیگیری از 
مسئولان، توقف این فعالیت مخرب را 

خواهان هستند.
کــرد:  اظهــار  همچنیــن  افرونــد 
به زودی علیه کارخانه های ســیمان و 
تخریب های ویرانگر و خســارت های 
غیرقابل جبران آن شــکایت خواهیم 
کرد و انتظار داریم ســایر دستگاه ها و 
نهادها مانند شورای اسلامی، شهرداری 
تهران و خاصه شهرداری منطقه ۲۰ 
)ری(، سازمان حفاظت محیط زیست، 

راه و شهرسازی، منابع طبیعی و ... و 
البته صاحبــان اصلی و میراث داران و 
میراث بانان ری و تهران بزرگ و همه 
دوستداران و دلسوزان میراث فرهنگی 
نیز پایگاه ملی ری را حمایت کرده و 
به هر شکل ممکن حقوقی و فرهنگی 
در متوقف کــردن این فاجعه میراث 
فرهنگی، طبیعی و زیســت محیطی 

همت و مشارکت کنند.
او بیــان کــرد: بر ایــن باوریم که در 
صورت تعطیلــی و توقف فعالیت این 
کارخانه های ســیمان مخــرب، تمام 
نیــروی انســانی کمــی و کیفی آن 
می تواند به ظرفیت گســترده صنعت 
گردشگری فرهنگی و خدمات مربوط 
بپیوندد و صدها هکتار ظرفیت اقتصاد 
و اشــتغال گردشــگری فعال شود و  
شهرستان و منطقه ری از مهجوریت 
فعلــی درآمده و دوباره شــاهد رونق 

فرهنگی و تمدنی ری باشکوه باشیم.
و  فعالیت کارخانه سیمان  پیشــینه 
معادن در عرصه کوه »بی بی شهربانو« 
بــه بیش از ۴۰ ســال می رســد که 
مهم ترین عامل تخریب آن اعلام شده 
است. سال گذشته تصاویری از گنبد 
بی بی شهربانو در شهرری منتشر شد 
که نشان می داد ترک های عمیقی روی 
این گنبد ایجاد شده است، که فعالیت 
کارخانه های سیمان و انفجارهای پی 
در پی در کوه بی بی شــهربانو را دلیل 
این اتفاق دانستند. به دنبال آن اتفاق 
بسیاری از میراث دوستان بر این عقیده 
بودند فعالیت های کارخانه سیمان باید 
در این محوطه تاریخی متوقف شود تا 
بیش از این خســارتی به کوه و گنبد 

بی بی شهربانو وارد نشود.  

مدیرپایگاه ملی شهر ری:

کارخانه های سیمان تهران به پایان تلخ خودش خواهد رسید

میراث فرهنگی

گروگان گیری فیلم ها 

 به یک پوست اندازی جدی نیاز داریم
کارگــردان فیلــم ســینمایی »چرا 
نمی کنی؟« گفت: سیســتم  گریــه 
پخــش و توزیع فیلم در ایران به یک 
پوست اندازی جدی نیاز دارد تا از این 

وضع بدوی خارج شود.
علیرضا معتمدی که اکران فیلمش از 
۱۲ روز قبل آغاز شده، در گفت وگویی 
با ایســنا دربــاره نارضایتــی خود از 

شرایط پخش فیلمش بیان کرد: مساله من فقط »چرا گریه نمی کنی؟« نیست، 
بلکه معتقدم شــرایط پخش برای فیلم های دیگر هم مناســب نیست چرا که 
اکران و پخش در سینمای ایران با یک سیستم بدوی و غیرعلمی پیش می رود؛  
سیســتمی که از گذشته تاکنون هیچ تغییری نکرده و هیچ نوع زمینه سازی، 
تبلیغات، نیاز ســنجی و مخاطب سنجی انجام نمی شود. فیلم ها هم در نهایت 
مثل یکی گروگان در دست پخش کننده می مانند که سازنده اثر هیچ کنترلی 
روی آن ندارد.او درباره اینکه آیا انتقادش بخاطر تعداد زیاد فیلم های در حال 
اکران است، گفت: تعداد فیلم ها بهانه ای است که معمولا پخش کننده ها مطرح 
می کنند در حالی که فیلم های در حال اکران را می توان با مدیریت درســت 
پخش کننده ها در یک زمان و شــرایط مناسب به دست مخاطب رساند. مثلا 
درباره وضعیت فیلم خودم می بینم که هیچ تلاشی از سوی پخش کننده برای 
آگاهی مخاطب از اکران این فیلم انجام نمی شود. وقتی یک فیلم اکران می شود 
به طور طبیعی اولین کار این است که مخاطبان سینما و مخاطبانی که مناسب 
آن فیلم هســتند، از اکرانش باخبر شــوند ولی این اتفــاق درباره »چرا گریه 
نمی کنی؟« رخ نداده، آن هم در شــرایطی که طبق قرارداد، تبلیغات بر عهده 

پخش کننده است.
وی افــزود: یک تولیدکننده چند میلیارد تومان برای ســاخت فیلمی هزینه 
می کند و گاهی یکی، دو سال پولش راکد می ماند تا بعد به سوددهی برسد. در 
این میان واســطه ای به نام پخش کننده توزیع فیلم را بر عهده می گیرد و باید 
برای آن هزینه کند چرا که ۱۳ درصد فروش فیلم را در اختیار می گیرد، پس 
به ازِای آن باید تلاشی انجام دهد تا فیلم بهتر فروخته شود که سهم خودش 
هم بیشتر شود. البته تمام هزینه تبلیغات در نهایت از جیب تولیدکننده خرج 
می شود و پخش کننده فقط هزینه کرد آن را بر عهده دارد. در واقع پخش کننده 
با پول تولیدکننده برای فیلم تصمیم می گیرد و نمی دانم چطور می شود که در 

این میان نظر سازنده فیلم هم توسط پخش کننده حذف می شود.
معتمــدی در این خصوص توضیح داد: من در این مدت درخواســت هایی از 
پخش کننده داشــتم از جمله دادن آگهی در صفحــات مجازی یا یک اکران 
خصوصی برای همکاران سینمایی و خبرنگارانی که به هر دلیلی فیلم را سال 

گذشته در جشنواره فجر ندیدند اما دیر انجام شدند.
 همچنین ســرگروه فیلم پردیس ســینمایی کورش است و فیلم باید در این 
پردیس در ســالن بزرگ نمایش داده شــود ولی از ۱۱ روز اکران تا به امروز، 
فیلم »چرا گریه نمی کنی؟« پنج روز نمایش داده نشــده و ۶ روز هم در یک 
ســالن ۱۰ نفره اکران شده است. هنوز هم در سالن کوچک VIP با ظرفیت 
محدود اکران می شــود و جالب اســت که برای توجیه چنین چیزی، پیش از 
شروع اکران به فیلم انگ زده می شود که نمی فروشد و یک هفته بعد از اکران 

هم سرگروه گرفته می شود.

هنر هفتم

خانقاه شیخ شمس الدین برهانی ؛

 جاذبه ای بی نظیر در آذربایجان غربی

بناهای تاریخی آذربایجان غربی زیبا و دیدنی هستند پس بازدید از 
خانقاه شیخ شمس الدین برهانی بوکان را از دست ندهید.

شــیخ شــمس الدین از عرفاء نامدار قرن چهاردهم هجری و خلیفه 
شــیخ عثمان سراج الدین نقشبندی اول بوده که پس از مولانا خالد 
شــهرزوری مروج طریقت نقشبندی در مناطق کردنشین خاورمیانه 

اعم از عراق و ایران و ترکیه و سوریه بوده است.
مرقد مولانا خالد شــهرزوری هم در شــهر تاریخی دمشق پایتخت 

سوریه قرار دارد.
مرحوم شیخ شــمس الدین از منطقه پیرانشهر به مهاباد آمده و در 
مســجد رستم بیگ به تحصیل علوم اســلامی پرداخته سپس برای 
تکمیل تحصیل علوم دینی و طی مراحل سیر و سلوک به خانقاه پیر 
طریقت شــیخ عثمان در تویله بخش اورامانات ســفر کرده و پس از 
تکمیل دروس و طی مراحل ریاضت و چله کشــی و نوشیدن جرعه 
ای از جام الست با حکم و فرمان مرشد خود بنام خلیفه و به منظور 
ارشــاد به روستاهای برهان در چهار فرسنگی مهاباد آمده و علاوه بر 
دایر نمودن خانقاه به کسب و کار و کشاورزی و دامداری نیز پرداخته 
و از این طریق خــود و مریدانش امرار معاش می کردند تا اینکه در 
دوم جمادی الاخر ســال ۱۳۲۸ هجری وفات نموده و در روســتای 
شرفکند به خاک سپرده شده و مرقدی در خور او با شبستان بزرگ 
و کتیبه کاشــیکاری شــده بنا کرده اند. علاوه بر مزار شیخ، چندین 
شــخصیت همچون علی بیگ حیدری )شــاعر و سیاستمدار( سیف 

القضات، ملا صالح حریق نیز در این منطقه دفن شده  اند.
خانقاه شمس برهان در روستای برهان در فاصله ۳۵ کیلومتری جاده 
بوکان به مهاباد،که به واســطه حضور حضرتش، روستای خانقاه نیز 

خوانده می شود، واقع شده است.
خانقاه در سال ۱۳۱۰ ه.ق به دست خود مردم به ویژه علما و رهروان 

راه طریقت ساخته شد.
خانقاه در همان ســال با امکانات وسیع و حضور رجال بزرگ علمی 
و ادبی به صورت یک حوزه علمیه مشــهور و یکی از مراکز مهم نشر 
و ترویــج علوم دینی و فرهنگ و معارف اســلامی درآمد و می توان 
گفت دانشگاهی بود که در آنجا دانشهای مختلف از قبیل فقه، اصول، 
تفسیر، فلسفه، منطق و عرفان و دیگر علوم و فنون متداول آن زمان 
تدریس می شــد. این بنا در تاریخ ۱۷ اسفند ۱۳۸۱، با شماره ثبت 

۷۷۳۶ به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسید.
شیخ شمس الدین برهانی تولدش را بین سالهای ۱۳۴۲ الی ۱۳۴۵ 
ذکر کرده اند . خانواده وی در قریه » ســیلوه « از روستاهای منطقه 
لاجان در شمال شهر پیرانشــهر سکونت داشتند. بعدها به روستای 
عیسی کند از روستاهای شهرســتان بوکان که در شرق مهاباد قرار 

دارد سفر می کنند.
شــیخ شــمس الدین برهانی از همان دوران کودکی آثار ذکاوت و 
هوش فوق العاده در او مشــهود بوده و یکــی از روحانیون و علمای 
منطقه به این مطلب پی برده و او را به تحصیل در یکی از مســاجد 

مهاباد به نام رستم بیگ وا می دارد.
ایشــان در مسجد ضمن تحصیل بیشــتر اوقات خود را صرف قرائت 
قــرآن و انجام فرایض و نوافل می نماید و در طریق تصوف در طریق 

نقشبندیه گام برمی دارد.
بعد از ۷ ســال ریاضت و ۸ سال ملازمت و صحبت با استادش شیخ 
سراج الدین نقشبندی در سلیمانیه عراق به مرحله استادی رسیده و 
به آخرین مراتب عرفان یعنی فنا و بقا دست می یابد و اجازه خلافت 

پیدا می کند.
اســتادش او را در منطقه مکریان مامور به ارشاد و راهنمایی مردم و 
ترویج و اشــاعه در این منطقه می نماید. وی در سالهای بین ۱۲۸۰ 

تا ۱۲۷۷ ه. ق به سوی منطقه مکریان حرکت می کند.
او ســپس به روستای شرفکند آمد و خانقاهی بزرگ بنا کرد. سپس 
قریه ای به نام »آتا« که ملک شخصی او بود وقف خانقاه نمود و خود 

به تربیت مریدان پرداخت.
شــیخ شــمس الدین در ســال ۱۳۲۸ ه .ق دار فانــی را وداع و در 
خانقاه خود مدفون گردید. از آن پس عاشقان راه حقیقت و سالکان 
عرفانش، همواره در خانقاه شمس برهان گرد آمده و در سایه حضور 

روح بزرگ پیر مرادشان، “شیخ برهان”، تلمذ می کنند.
ویژگی های آرامگاه شمس الدین برهانی

آرامگاه شمس الدین برهانی در آذربایجان غربی و در ۳۵ کیلومتری 
جاده بــوکان به مهاباد قرار دارد. این آرامــگاه در کنار خانقاهی در 

روستایی به اسم برهان است.
در ابتدا روســتای برهان شــیخ را به برهانی شهره کرد و بعد، شیخ 
به این روســتا تبار داد. این روســتا را به اسم روســتای خانقاه هم 

می شناسند.

سیری در ایران

محققان جسم عجیبی را رصد کرده اند که بین 
زحــل و اورانوس به دام افتاده اســت و به طرز 

مشکوکی می چرخد.
محققان جســم عجیبی را کشــف کرده اند که 
گاهی مانند زحل به خورشــید نزدیک می شود 
و گاهــی مانند اورانوس از آن دور می شــود و 
مشــخصه  آن وجود صفحه ای از غبار در اطراف 
آن اســت که برای شبیه ســازی شکل حلقه ها 

تغییر شکل می دهد.
ســیاره کوچــک Chiron ۲۰۶۰ بــه عنوان 
"ســنتور" شــناخته می شــود، به گونه ای که 
اجســام دنباله دار را کــه در مدار های دایره ای 
بین مشــتری و نپتون به دور خورشید حرکت 

می کنند، به خود جذب می کند.
ســیاره Chiron تنها حــدود ۲۱۸ کیلومتر 
عــرض دارد و گاهی اوقات مانند یک دنباله دار 

باعث انفجار می شود.
در ســال Chiron ،۲۰۱۱ از مقابل یک ستاره 

کم نور از زمین عبور کرد. 
 Chiron بر اساس این که چگونه جسمی مانند
نور ستاره ها را مســدود می کند، شکل و اندازه 
جسم پنهان را می توان با استنباط تعیین کرد.

در طــول پنهان شــدن آن در ســال ۲۰۱۱، 
مشاهده شد که نور ستاره اندکی کم شدُ دو بار 
قبل از این که Chiron ستاره را بپوشاند و دو 

بار دیگر پس از عبور Chiron از ستاره. 
این مشــاهدات به این معنا تفســیر شــد که 
Chiron دارای یک سیستم غبار دوگانه است.
سپس Chiron ستاره دیگری را در ۲۸ نوامبر 
۲۰۱۸ در رویــدادی کــه آماندا ســیکافوس، 
دانشــمند ارشــد موسسه علوم ســیاره ای در 
توسان، آریزونا از آن بهره برداری کرد، پوشاند.
از آن جایی که ســایه Chiron بسیار کوچک 
اســت، فقط از ناحیــه باریکــی از زمین عبور 
می کند و آفریقــای جنوبی را قطــع می کند. 
بنابراین، ســیکافوس تیمی را رهبری کرد که 
از یک تلســکوپ در رصدخانــه نجوم آفریقای 
جنوبــی در ســاترلند آفریقــای جنوبی برای 

مشاهده آن هنگام غیبت استفاده کردند.
نتایج که دقیقاً پنج ســال بعد منتشــر شــد، 

داســتان کمی متفاوت از ســال ۲۰۱۱ را بیان 
می کند.

سیکافوس گفت: ما فرکش هایی را در نور ستاره 
تشــخیص دادیم، به گونه ای که توسط هسته 
Chiron و همچنین مواد موجود در دو طرف 

مسدود شده بود.
به طور خاص، هنگامی کــه Chiron بر فراز 
ستاره حرکت می کرد، تیم سیکافوس افت نور 
ستارگان ناشی از مواد غبارآلود را در شعاع های 
 Chiron ۳۵۲، ۳۴۴ و ۳۱۶ کیلومتری از مرکز

مشاهده کردند.
اگر Chiron فقط دو حلقه ثابت داشت، انتظار 
می رفت فقط دو جفت فرورفتگی متقارن در نور 

در دو طرف آن دیده شود.
ســیکافوس گفت: موقعیت هــا و مقادیر مواد 
کشف شده در اطراف Chiron به اندازه کافی 
با مشــاهدات قبلی متفاوت اســت که نشــان 
می دهد هیچ سیســتم حلقه ای پایداری وجود 
ندارد، بلکه مواد اطراف آن در حال تکامل است.
 Chiron منشــا و ترکیب این مواد در اطراف
هنوز ناشناخته است، اگرچه ممکن است که از 
خود Chiron آمده باشد و ممکن است توسط 
انفجار های دنباله دار به وجود آمده باشد.نتایج 
 Planetary Science ایــن مطالعه در مجله

منتشر شده است.

رصد جسمی عجیب و سرگردان میان زحل و اورانوس
دریچه علم

دنیای فناوری
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مناقصهعمومیکدآگهی1402-61
سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد خرید ، حمل و نصب  مخزن  پیش ساخته  فلزی استوانه ای شکل به حجم 507 مترمکعب تصفیه خانه 

خط 4  حصار  را بصورت مناقصه عمومی  به اشخاص حقوقی  اقدام  نماید.

مبلغ اولیه به ريال موضوع  مناقصه رديف

22/500/000/000 خريد ، حمل و نصب  مخزن پيش ساخته  فلزی استوانه ای شكل به حجم 507 مترمكعب تصفيه خانه خط 4  حصار1

1- متقاضی موظف است جهت اخذ مدارک شرکت درمناقصه  عمومی به سامانه تدارکات 
 الکترونیکی دولت )ستاد ایران( به  آدرس سایت   /https: //www.setadiran. ir  مراجعه

نماید.
2- شرایط متقاضی : 

1-2 – اشخاص حقوقی : اساسنامه مرتبط شرکت و گواهی تائید صلاحیت ایمنی 
از وزارت کار وامور اجتماعی وصلاحیت پیمانکاری دررشته احداث وراهبری تاسیسات 
آبیاری وزهکشی وآبیاری تحت فشار از سازمان مهندسی کشاورزی یا صلاحیت پایه  
5 رشته های کارهای آبیاری وزهکشی یا تاسیسات شهری وارائه یک نمونه  قرارداد 
مشابه فارغ از مبلغ ریالی -كد اقتصادي –گواهي  ارزش  افزوده) قبل از انعقاد قرارداد  
ارائه نمایند درغیر اینصورت سپرده شرکت درمناقصه به  نفع سازمان ضبط خواهد 
شد(- آگهي تاسیس-آخرین تغییرات )روزنامه رسمي(  و سایر مدارک ثبتي الزامی 

است.
اشخاصی که درسازمان سیما ومنظر سه قرارداد جاری فارغ از مبلغ ریالی داشته باشند 

اجازه شرکت درمناقصه فوق راندارند.
3-  سپرده  شرکت در  مناقصه به  مبلغ 1/125/000/000ریال  به یکی از روش های 

ذیل ارائه گردد:
 ضمانتنامه بانكي معتبر ویا ضمانتنامه های صادره از موسسات مالی واعتباری معتبر 
ومورد تایید بانک مرکزی ودارای شماره      اختصاصی سپام  معادل مبلغ فوق ، که 

به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمدید باشد. )شناسه ملی 14000287942 ، کد 
اقتصادی 411367759917  ، کد پستی  3134851965 (

 واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر 
4-  مبلغ 2/000/000 ریال بابت هزینه خرید اسناد  مناقصه  ازطریق درگاه سامانه به 

حساب شماره 700824126398بانک شهر 
5- برندگان نفر اول و دوم مناقصه  هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد .
6- سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات 

مختار است.
7-  هزینـه چاپ آگهـی  به عهده برنـده مناقصه  می باشد .

8- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است .
9-  10% از مبلغ کل پیشنهادی وجه نقد یا ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده حسن 

انجام تعهدات از برنده اخذ خواهد شد.
10-  مبلغ قرارداد 100 % نقدی  میباشد. 

11-   تاریخ انتشار درسامانه از مورخ1402/9/21به  مدت سه /3 روز .
12-  مهلت زمانی دریافت اسناد درسایت تا  پایان وقت اداری 1402/10/14

13- مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا پایان وقت اداری 1402/10/26
14- زمان بازگشایی درسایت ساعت 8 صبح مورخ 1402/10/27

سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری كرجسازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری كرج


